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Выдавец:УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.
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«Народная Воля» в Facebook www.facebook.com/nv.online.info, 
в Vkontakte www.vk.com/nvonlineinfo

Дзякуй усiм, хто падтрымлiвае «Народную Волю»  
ў гэты надзвычай  цяжкi час. 

Рэдакцыя.

Не произнесенное вслух выступление главного редактора газеты «Народная Воля» Иосифа Середича –  
он без всякого объяснения не получил аккредитацию для участия в «Большом разговоре…»,  

хотя во всех предыдущих подобных мероприятиях был заметной персоной.
А поскольку до последнего часа надеялся, что раздастся звонок и его пригласят во Дворец Независимости,  

то делал наброски для выступления. Что ж, благо есть другие возможности донести свои мысли до широкой 
общественности. С этой целью и дается эта публикация на сайте www.nv-online.info и в электронном варианте 

газеты «Народная Воля». Возможно, она разойдется и по другим информационным каналам.

СПАСЁМ БЕЛАРУСЬ!!!
Скажу честно, многие меня отго-

варивали: мол, не надо идти на эту 
встречу, ничего нового ты не услы-
шишь, а неприятностей можешь 
нажить. Взвесив все «за» и «против», 
я всё же решил аккредитоваться и 
принять самое активное участие в 
«Большом разговоре…». К этому меня 
подвигли и мои бывшие избирате-
ли. Александр Григорьевич знает, что 
в Верховном Совете 12-го созыва, 
в котором мы были депутатами, я 
представлял Пинский избирательный 
округ №133. А какая ситуация, обста-
новка в этом городе теперь, после 
прошлогодних выборов, – думаю, 
большинству в этом зале объяснять 
не нужно: десятки людей брошены 
в тюрьмы, репрессивный каток про-
должает катиться. И мои тогдашние 
избиратели попросили: воспользуйся 
случаем, подыми голос в защиту зем-
ляков…

Я вернусь к этой печальной исто-
рии. Но вначале о том, какой я вижу 
картину, сложившуюся в нашей род-
ной многострадальной Беларуси. 
Пожалуй, никто не станет отрицать, 
что политический кризис, который 
разразился в прошлом году, мертвой 
хваткой схватил за горло всю стра-
ну. Если бы мне лет пять назад кто-
нибудь сказал, что в течение коротко-
го времени, месяцев за десять-один-
надцать, 40 тысяч белорусов прой-
дут через задержания, через СИЗО, 
тюрьмы, многие погибнут, как гово-
рится, прямо на баррикадах, плюнул 

бы в глаза. Но ведь такова не просто 
печальная, а трагическая реальность. 
И это не в средневековье, а в XXI сто-
летии, и это в стране, которая нахо-
дится в центре Европы!

Внимательно слежу за реакцией 
со всех сторон. Но я не буду анато-
мировать, пытаясь разобраться, кто 

«мае рацыю», кто нет. Давайте лучше 
порассуждаем, исходя из элементар-
ной логики. Любую болезнь начина-
ют лечить только после установле-
ния верного диагноза, того, что ста-
ло причиной хвори. Почему 9 авгу-
ста, ровно год назад, тысячи людей в 
разных городах и даже в небольших 
поселках вышли на улицы? Что яви-

лось главной причиной массового 
протеста? Правильный, правдивый 
ответ на эти мучающие вопросы и 
может помочь белорусскому обще-
ству, государству поставить точный 
диагноз того, что привело страну 
к трагедии. Официальная пропа-
ганда вот уже на протяжении года 

круглосуточно вбивает в головы 
белорусов одну мысль: если бы не 
заокеанские янки, не европейские 
кукловоды, не наши доморощенные 
так называемые яйцеголовые, соз-
давшие разные деструктивные теле-
грам-каналы, сайты, чаты и прочее, 
то никаких протестных акций у нас 
не было бы, в стране царили бы мир 
и спокойствие. Словом, внешние и 
внутренние враги хотели устроить 
в Беларуси переворот, но им это не 
удалось. Аналитики, политологи по 
косточкам разложили каждое такое 
голословное утверждение. Я же, как 
сказал выше, исхожу из чисто эле-
ментарной логики. Давайте взгля-
нем правде в глаза: если бы пре-
зидентские выборы прошли честно, 
без многочисленных фальсифика-
ций, электорат не возбудили бы 
никакие заокеанские и европейские 
враги, никакие деструктивные сай-
ты и телеграм-каналы.

То, что 9 августа была высокая 
активность избирателей на участках 
для голосования, – это очевидный 
факт. Я сам простоял в очереди при-
мерно два часа, чтобы получить бюл-
летень. Рядом находились люди при-
мерно моего возраста, большинство 
из которых явно не в ладах с ком-
пьютером, планшетом, современным 
смартфоном. И, конечно, меня и всех 
жителей нашего населенного пункта 
интересовали итоги голосования. 
Надо отдать должное членам участ-
ковой комиссии, которые сработали 

четко, не нарушая закона. Они в тот 
же вечер вывесили окончательный 
протокол на входных дверях офиса, 
в котором проходило волеизъявле-
ние избирателей. В победителях – с 
явным перевесом по отношению к 
другим кандидатам – оказалась 
Тихановская.

Это, уважаемые участники 
«Большого разговора…», то, что я 
лично видел. А о том, что проис-
ходило 9 августа 2020 года в дру-
гих местах, не только в Минске, но 
и во многих городах поменьше и 
даже деревнях, свидетельствуют 
сотни, тысячи достоверных фак-
тов. Можно, конечно, говорить, что 
поленья в костер и в тот день, и 
накануне подбрасывали определен-
ные силы из-за рубежа. Но в любом 
случае никто не отменял требова-
ний Конституции, Избирательного 
кодекса насчет того, как должны 
проходить выборы. К сожалению, 
давайте честно признаемся, в этом 
плане до демократии нам еще очень 
далеко. Появилось официальное 
сообщение ЦИК: досрочно проголо-
совало более 40 процентов избира-
телей. А вот на нашем участке, как 
подтвердила комиссия, таких людей 
было в десять раз меньше. Есть у 
меня повод сомневаться в данных, 
озвученных Ермошиной? Полагаю, 
есть!

(Продолжение на 2-й и 3-й 
стр.)

ПРОШУ СЛОВА!

Экстрэмісцкае 
«Зеркало»?
МУС хоча прызнаць 

«экстрэмісцкімі» не толькі 
TUT.BY, але і Zerkalo.io –  
новы праект часткі былой 

рэдакцыі партала.
Гэтыя парталы, паводле мерка-

вання сілавікоў, «дыскрэдытуюць 
органы дзяржаўнай улады і падаюць 
інфармацыю аднабакова».

Таксама хочуць прызнаць 
экстрэмісцкімі і лагатыпы гэтых 
парталаў.

У Бруселі невядомыя 
падпалілі дзверы 

амбасады Беларусі
Гэта не першае здарэнне з гэтым будын-

кам: у мінулым годзе яго закідалі чорнай 
фарбай.

5 гадоў  
«хатняй хіміі»

Суд Савецкага раёна вынес  
прысуд сябру Каардынацыйнай рады 

Віталю Крыўко.
Суддзя Сяргей Шаціла прызнаў мужчыну 

вінаватым ва ўхіленні ад выплаты падаткаў, што 
пацягнула прычыненне шкоды ў буйным памеры, і 
пакараў Віталя 5 гадамі «хатняй хіміі». Таксама Крыўко 
трэба сплаціць штраф у памеры 58.000 рублёў.

Віталь Крыўко быў затрыманы 30 чэрвеня 2021 года, 
а да гэтага ўтрымліваўся пад вартай з 31 жніўня да 12 
лістапада 2020 года. Перад выбарамі збіраў подпісы ў 
падтрымку Віктара Бабарыкі, а пазней арганізоўваў 
перадвыбарныя паездкі па гарадах аб’яднанага штаба.

Срэбраны медаль  
за 5 тысяч долараў

Лёгкаатлетка Крысціна 
Ціманоўская выставіла на аўкцыён 
свой медаль з Другіх Еўрапейскіх 
гульняў, якія прайшлі ў 2019 годзе 
ў Мінску.

Срэбраны медаль на сіняй 
стужцы ў драўляным футарале быў 
выстаўлены на аўкцыён са старта-
вым коштам 5 тысяч долараў. За 
ўзнагароду ўжо прапануюць 11,3 
тысячы «зялёных».

Золатавалютныя рэзервы выраслі 
за ліпень на 33 мільёны долараў

Небывалыя 
рэпрэсіі супраць 

журналістаў!
З дня выбараў прэзідэнта ў 2020 годзе і па 

жнівень 2021 года беларуская медыясфера панес-
ла велізарныя страты: былі знішчаны або выму-
шаны зачыніцца многія медыя, дзясяткі нашых 
калег у няволі, шэраг журналістаў асуджа-
ны па крымінальных артыкулах, адбыліся сотні 
ператрусаў, выпадкаў канфіскацыі тэхнікі, арыштаў, 
ініцыяваны крымінальныя справы супраць 
супрацоўнікаў медыя, рэдакцыі і журналісты шмат 
разоў пакараны штрафамі.

Вось статыстыка па медыясферы ў лічбах:
– затрыманняў журналістаў за год – 497;
– адміністрацыйных арыштаў журналістаў – 119;
– на дадзены момант у няволі 29 прадстаўнікоў 

медыя;
– прадстаўнікоў медыя пад крымінальным 

пераследам – больш за 50;
– ператрусы і агляды ў журналістаў і ў рэдакцы-

ях – 135;
– грамадска-палітычных выданняў і сайтаў 

медыя, да якіх заблакіраваны доступ, – больш за 
100;

– выданняў, вымушаных спыніць выпуск, – 10.

Шукаеце працу?
На электронным кірмашы 12 жніўня 
прапануюць больш за 500 вакансій.
Шукаць сабе супрацоўнікаў будуць 

«Мінсктранс», «Керамін», МАЗ, Мінскае 
вытворчае гарбарнае аб’яднанне, МАПІД, 
«Мінскводаканал», «Белмедпрэпараты» і іншыя 
прадпрыемствы і арганізацыі.

СВАбОдА СЛОВА

ВАНдАЛІЗМ

дЭМАКРАТЫЯ ПА-бЕЛАРУСКУ

дА ЎВАГІ!

З МАЛАТКА! ПАд ПРЭСАМ

ФІНАНСЫ

На 1 жніўня яны склалі 7 
мільярдаў 442,4 мільёны долараў.

У чэрвені падзенне было 353,7 
мільёна.

Рост ЗВР у ліпені ў асноўным 
быў абумоўлены купляй 
Нацбанкам замежнай валюты на 
таргах, паступленнем валюты ў 
бюджэт, а таксама павелічэннем 

кошту манетарнага золата.
У ліпені 2021 года ўрадам і 

Нацбанкам выканана знешніх 
і ўнутраных абавязацельстваў 
у замежнай валюце на 427 
мільёнаў долараў

На 1 студзеня аб’ём ЗВР 
павінен скласці не менш за 6 
мільярдаў долараў.

Иосиф СередИч, учредитель и главный редактор газеты «Народная Воля»
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Организация Общенационального круглого стола – это, 
на мой взгляд, отказ от радикальной методологии 

политического поведения всех субъектов переговорного 
процесса, стремление к сближению позиций на основе 

базовых ценностей: защиты суверенитета и 
независимости страны, сохранения национальной 

идентичности, социально-политической стабильности. 
При общей заинтересованности в продвижении 

демократического обустройства государства нужно 
общими усилиями искать наиболее приемлемые 

варианты совершенствования избирательной системы, 
выработки новых механизмов защиты прав человека, 

регулирования баланса ветвей власти и т.д.

ПРОШУ СЛОВА!

СПАСЁМ БЕЛАРУСЬ!!!
(Продолжение. Начало на 1-й стр.)
Меня, Александр Григорьевич, однаж-

ды удивили ваши откровения. Вы ска-
зали: если кому-то не нравится 80 про-
центов (имеется в виду проголосовавших 
за вас), пусть будет 76, пусть даже будет 
68 процентов. Извините, но такого воль-
ного разброса закон не допускает. Вот в 
Америке, где, как заявляют ваши аполо-
геты, нет демократии, месяц с лишним 
пересчитывали бюллетени, состоялось 
множество судов и окончательные, точ-
ные результаты выборов были объявле-
ны только тогда, когда все цифры были 
сверены. А у нас? Уже назавтра в офи-
сах избирательных комиссий не было ни 
одного человека, спустя несколько дней 
появилось официальная информация, 
что участковые, районные и областные 
комиссии прекратили свою деятельность. 
А раз не было никакого пересчета голо-
сов ни по одному городу, ни по одному 
региону и даже ни по одному участку, то, 
Александр Григорьевич, если исходить 
из ваших рассуждений, каждый изби-
ратель волен выстраивать свою версию 
насчет того, кто победил, а кто проиграл.

Но вернемся к тому памятному вече-
ру, когда гражданская активность мно-
гих тысяч людей выплеснулась на ули-
цы. Сразу подчеркну: любая массовка 
может таить в себе не только положи-
тельные качества, но и негативные. Но 
на то и существуют государство, власть, 
чтобы упредить плохие последствия. 
На мой взгляд, ничего разумного для 
упреждения того, что в действительно-
сти произошло как 9 августа, так и в 
последующие недели и месяцы, сделано 
не было. Скажите, зачем вертикальщи-
кам, я имею в виду председателей рай- и 
горисполкомов, давить на членов изби-
рательных комиссий, чтобы они выкру-
чивали какие-то нужные кому-то циф-
ры? Почему губернаторам нужно друг 
с другом соревноваться, у кого процент 
окажется выше? (Об этом вы, Александр 
Григорьевич, сами сказали.) Почему ито-
говые протоколы на очень и очень мно-
гих участках не были вывешены, как это-
го требует закон, сразу после подсчета 
голосов? Можно продолжить перечень 
вопросов. Но ответ на них напрашивает-
ся один: не это ли подлило масла в огонь, 
доведя активную часть общества до того, 
что она стала отстаивать законность, 
справедливость на улицах и площадях? 
Опять же, не потому, что люди поддались 
деструктивному влиянию каких-то вра-
жеских сил из-за кордона, а потому, что 
им плюнули в лицо, украли их голоса.

На сегодняшний день я, как, думаю, и 
вы, участники этого «Большого разгово-
ра…», не могу категорически утверждать, 
кто на самом деле победил, а кто проиграл 
на президентских выборах. Очевидно 
одно: они прошли с беспрецедентными 
нарушениями законодательства, откры-
тыми и скрытыми фальсификациями. 
Имеется немало обнародованных аудио-
записей, письменных документов, устных 
заявлений, свидетельствующих об этом. 
Вспомним хотя бы случай, произошед-
ший с участием главы Администрации 
Октябрьского района города Витебска 
Сергея Сташевского. Его записанный на 
пленку диалог с членами избирательной 
комиссии, которую возглавлял директор 
школы №44 Сергей Питаленко, – это не 
что иное, как выкручивание рук тем, кто 
должен исполнять свои обязанности не 
по чьей-то указке, а в строгом соответ-
ствии с законом. Налицо стопроцентное 
доказательство, что на данном участке 
произошла замена реальных цифр на 
ложные, в действительности победил 
один человек, а по поданным наверх 
бумагам – другой. Казалось бы, всем, 
кто имел отношение к фальсификации 
результатов голосования, и прежде всего 
тому же главному вертикальщику райо-
на Сергею Сташевскому, Фемида долж-
на отмерить соответствующее наказание. 
Но она, Фемида, у нас, оказывается, не 
только слепа, но и глуха. А может, просто 

чья-то служанка? Не поэтому ли наши 
славные правоохранительные органы 
даже не завели уголовного дела, не осуще-
ствили те процессуальные мероприятия, 
которые диктуются законом. А чтобы 
господин Сташевский не мозолил глаза 
витебчанам, вышестоящие власти пере-
кинули его в Минск с предоставлением 
руководящей должности в Белгидромете. 
Что ж, теперь можно фальсифицировать 
и прогнозы погоды!

Как не утаить шила в мешке, так нель-
зя скрыть от общественности антизакон-
ные действия во время избирательной 
кампании и многих других должностных 
лиц. Пожалуй, нет необходимости дета-
лизировать то, что произошло на одном 
из участков в районе столичного авто-
завода, в Молодечно, Вилейке… Это всё 
обнародовано, но, к сожалению, бело-
русская Фемида так и не открыла гла-
за. Можно лишь надеяться, что пройдет 
какое-то время, она излечится от всех 
своих болезней и вынесет справедливый 
вердикт.

Уважаемые участники «Большого раз-
говора…», может, некоторым из вас и не 
хочется меня слушать, но, извините, я 
такой же гражданин, как и вы, и позво-
лю себе сполна использовать эту три-
буну. Тем более что в данном случае на 
моей стороне и Александр Григорьевич 
Лукашенко. Полагаю, вы помните его 
слова (цитирую): «Каждый имеет право 
на свою точку зрения, клянусь вам деть-
ми, я не боюсь никакой точки зрения, я 
готов дискутировать с каждым. Пусть 
говорят, пусть высказывают свою точ-
ку зрения, надо это потому, что нет 
развития, если нет этих конкуренций, 
идей и мыслей. Они должны быть» (конец 
цитаты).

Реализуя свое законное право на изло-
жение своих взглядов на острые, можно 
сказать, судьбоносные события, проис-
ходящие в нашей стране, я всё же про-
должу выступление. Вот держу в руках 
отсканированную полосу «Народной 
Воли» за 1 сентября 2020 года. Она вся 
отдана кандидату в президенты Андрею 
Дмитриеву. Озаглавлена так: «Жалоба 
на грубые нарушения избирательно-
го законодательства в ходе выборов 
Президента Республики Беларусь и о 
признании выборов недействитель-
ными». Это копия документа, который 
Дмитриев отправил в Центральную 
комиссию Республики Беларусь по 
выборам и проведению республикан-
ских референдумов. И какой же ответ 
поступил от небезызвестной Лидии 
Ермошиной? Кстати, не только на жалобу 
Андрея Дмитриева, с подобными тре-
бованиями в ЦИК обратились и другие 
кандидаты в президенты. Всем, как под 
копирку, ответ один: удовлетворению не 
подлежит. Без заслушивания на специ-
альных заседаниях авторов жалоб, без 
каких-либо детализированных разъясне-
ний и комментариев. А когда некоторые 
претенденты на высокий пост в государ-
стве обратились в Верховный суд, полу-
чили не менее странный ответ: признать 
выборы недействительными может толь-
ко та же незабвенная Ермошина со своей 
командой.

Согласитесь, очень и очень интерес-
ная коллизия. Если руководствоваться 
Конституцией, законами, то, оказы-
вается, последняя точка в президент-
ских выборах у нас до сегодняшнего 
дня не поставлена. Это не мой вывод, 
он вытекает из позиции, выраженной 
25 августа 2020 года Конституционным 
судом Республики Беларусь. Он, 
Конституционный суд, как напи-
сал известный правозащитник Гарри 
Погоняйло, в лаконичной форме изло-
жил в своем документе видение обще-
ственно-политической ситуации в стра-
не и разъяснил гражданам, всем ветвям 
власти, должностным лицам, что (цити-
рую) «для защиты конституционных 
прав граждан в избирательном процессе 
в Республике Беларусь как демократиче-

ском государстве установлены юридиче-
ские процедуры, в том числе для реали-
зации права на судебную защиту» (конец 
цитаты). Развивая эту важнейшую пози-
цию Конституционного суда, его пред-
седатель Петр Миклашевич в интервью 
газете «СБ. Беларусь сегодня» отметил 
(цитирую): «в соответствии с избира-
тельным законодательством определе-
ны два органа, которые правомочны 
рассматривать вопросы, связанные с 
оспариванием итогов выборов, при-
знанием их недействительными… Это 
Центральная избирательная комиссия 
и Верховный Суд» (конец цитаты).

Подчеркнем: Конституционный суд 
является одним из важнейших механиз-
мов сдержек и противовесов. И в столь 
важный и, я бы сказал, трагический 
момент для судьбы страны, миллионов ее 
граждан, выступая арбитром в политиче-
ском противостоянии, он для обеспече-
ния мира и согласия в обществе в издан-
ном акте прямо и однозначно указал на 
необходимость следовать предписаниям 
Конституции и избирательным законам.

Весьма примечательно, что 
Конституционный суд, как заметил 
Погоняйло, сделал это именно тогда, 
когда накануне, 24 августа 2020 года, 
судьи Верховного Суда И.В.Лазовикова, 
А.Г.Терех, И.Г.Мильто в нарушение кон-
ституционного права на судебную защи-
ту отказали в возбуждении гражданских 
дел по жалобам кандидатов в президенты 
Республики Беларусь А.А.Канопацкой, 
А.В.Дмитриеву, С.Г.Тихановской вви-
ду… неподведомственности (п.1 ст.245 
ГПК). В то время как, согласно ст.79 
Избирательного кодекса, прямо установ-
лено, что «решение Центральной комис-
сии может быть обжаловано в Верховном 
Суде Республики Беларусь в течение 10 
дней». Право подать жалобу о призна-
нии выборов недействительными при-
надлежит кандидатам в президенты 
Республики Беларусь.

По мнению независимого юриста 
Гарри Погоняйло, и я с ним согласен, 
один из субъектов, наделенный зако-
ном полномочиями в оспаривании ито-
гов выборов, признании их недействи-
тельными, отказал заинтересованным 
лицам в их праве на правосудие. Таким 
образом, процедура судебного обжало-
вания, признания выборов 9 августа 
2020 года недействительными не состо-
ялась. Не это ли является одной и, может 
быть, самой главной причиной того, что 
многие месяцы в Минске и практиче-
ски во всех регионах страны не утихали 
массовые протесты? Да фактически они 
продолжаются и по сегодняшний день, 
только в другой форме, в форме, образ-
но говоря, горящих торфяников. Хочется 
кому-то или нет, но без справедливого 
разрешения конфликта погасить пожар 
не удастся. Как стало модным выражать-
ся, выдавленную зубную пасту в тюбик 
обратно не загонишь. С народом, кото-
рый зримо выразил свою позицию, свое 

волеизъявление, нужно разговаривать не 
с помощью дубинок, арестов, тюремных 
сроков, а через примирительный диалог, 
когда все слышат друг друга, когда верх 
берет здравый смысл, когда закон вер-
ховенствует над эмоциями, корыстными 
интересами тех или иных сил.

Слов нет, Беларусь переживает чрез-
вычайно сложные времена. Сегодня 
социально-политическая обстановка 
такова, что как никогда требует консо-
лидации всех сил общества. Хотя этот 
крайне острый вопрос стоял и ранее. 
Три-четыре года назад я неоднократно с 
самых высоких трибун предлагал орга-
низовать Общенациональный круглый 
стол. Тогда вы, Александр Григорьевич, 
при встрече с глазу на глаз предложи-
ли мне письменно изложить концепцию 
поиска решений по спорным вопро-
сам на основе компромисса и делово-
го конструктивизма, базирующихся на 
приоритете национальных интересов. 
Такой документ я подготовил и пере-
дал лично через вашего пресс-секретаря. 
Более того, спустя несколько недель 
послал дополнение. К сожалению, ответа 
не получил, и мои усилия по организа-
ции Общенационального круглого сто-
ла не увенчались успехом. Предлагаю, 
Александр Григорьевич, вернуться к 
этому, считаю, архиважному вопросу. 
Только сегодня выдвигаются абсолютно 
новые условия. На мой взгляд, нельзя 
садиться ни за круглый, ни за квадрат-
ный стол, пока в тюрьмах заточены сот-
ни оппонентов власти. Я не имею в виду 
тех, кто, возможно, по какой-то при-
чине встал на террористический путь. 
За колючей проволокой томится нема-
ло людей, которые проявили в мирных 
формах свою гражданскую активность, 
отстаивая законность и справедливость. 
Если они и виновны в каких-то наруше-
ниях правопорядка, то нельзя оставлять 
без выяснения те обстоятельства, кото-
рые предшествовали этому, обязатель-
но нужно искать ответ на вопрос, что 
спровоцировало их на такие действия. 
В любом случае страна, в которой тюрь-
мы переполнены несогласными с поли-
тикой властей, когда вот уже год как 
продолжаются репрессии, доходящие до 
пыток, – это нонсенс. Если идти по тако-
му пути, то Беларусь может превратиться 
в сплошной концлагерь. Пока не совсем 
поздно, нужно встать на другой путь. 
Организация Общенационального кру-
глого стола – это, на мой взгляд, отказ 
от радикальной методологии поли-
тического поведения всех субъектов 
переговорного процесса, стремление к 
сближению позиций на основе базо-
вых ценностей: защиты суверенитета 
и независимости страны, сохранения 
национальной идентичности, социаль-
но-политической стабильности. При 
общей заинтересованности в продви-
жении демократического обустройства 
государства нужно общими усилиями 
искать наиболее приемлемые вариан-
ты совершенствования избирательной 

системы, выработки новых механизмов 
защиты прав человека, регулирования 
баланса ветвей власти и т.д.

Оставаясь приверженцем организа-
ции Общенационального круглого стола, 
я предлагаю и власти, и оппозиции свои 
личные услуги в виде парламентерских 
шагов. За моими плечами большой жиз-
ненный опыт, я знаком практически со 
всеми важнейшими фигурантами как по 
одну сторону баррикад, так и по другую. 
И я готов предпринять все усилия для 
того, чтобы их диалог стал реальным уже 
в ближайшей перспективе. Мое кредо – 
мир и спокойствие в стране, нужно как 
можно скорее погасить политический 
кризис, восстановить прежний престиж 
Беларуси на международной арене. И 
здесь на первый план выдвигается необ-
ходимость проведения новых президент-
ских выборов с соблюдением демократи-
ческих процедур.

У меня создается впечатление, что 
вы, Александр Григорьевич, с каких-то 
пор стали заложником определенных 
радикальных сил, правящих бал в верх-
них эшелонах власти. Да, кое у кого 
руки в крови, и, не исключено, такие 
типы боятся ответственности по зако-
ну, а потому хотят загнать всё живое 
в стране под пол. Если их не остано-
вить, то страну, государство немину-
емо ждет крах. Творится что-то нево-
образимое, страшное! Мое сердце каж-
дый раз содрогается от информации о 
пытках, которые устраивают служаки 
в тех же СИЗО. Ну почему, скажите, 
в камеру на четыре места нужно впи-
хивать двенадцать, а то и пятнадцать 
человек? Люди лежат на голых полах, 
без соблюдения элементарной гигие-
ны. Если для тех, кого правозащитни-
ки называют политическими узника-
ми, в том же СИЗО на Окрестина не 
хватает постельных принадлежностей, 
то разрешите им брать их из дома. А 
можно ли человека неделями держать 
взаперти без возможности хотя бы раз 
в несколько дней постоять под душем, 
поменять белье? А что значит лишить 
права ежедневной тридцатиминутной 
прогулки на открытом воздухе во дво-
рике, пусть даже размером пять на пять 
метров, сверху и по сторонам обтя-
нутом проволокой? Тринадцать суток 
провел за решеткой известный жур-
налист. Знаете, как он делал какие-то 
письменные «засечки» для будущих 
публикаций? Поскольку надзиратели не 
разрешили взять с собой ни ручки, ни 
карандаша, ни бумаги, то выцарапывал 
слова на обратной стороне протокола, 
который вручил следователь, острым 
кусочком отвалившейся штукатурки. 
Это ли не издевательство, это ли не 
пытки? Зачем позорить страну на весь 
белый свет? Если этого не понимает тот 
же начальник СИЗО, то что, ему нельзя 
найти замену? А если устраивать пытки 
его вынуждают вышестоящие началь-
ники, то и от них нужно избавляться. 
А если, Александр Григорьевич, кто-то 
думает, что такими жестокими, я сказал 
бы, садистскими методами обращения 
с людьми, вина многих из которых еще 
даже не доказана, можно восстановить 
в стране мир и спокойствие, то он не 
просто заблуждается, а сам становится 
преступником.

Пользуясь случаем, хочу публично 
вступиться за коллег-журналистов, кото-
рые томятся за решеткой. Что, Андрей 
Скурко, выходец из той мядельской род-
ни, к которой относился и Максим Танк 
(Скурко), – уголовник, бандит с большой 
дороги? Это интеллигентнейший человек, 
мухи не обидит. Но почему его, инсулино-
зависимого, нужно уже которую неделю 
держать в неволе? Предъявляется какое-
то странное обвинение – нанесение иму-
щественного вреда без примет воровства. 
Вроде по месту жительства, в его соб-
ственном доме, ребята из «Нашей Нивы» 
зарегистрировали какую-то структуру. 
Естественно, расходовались электро-
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ПРОШУ СЛОВА!

СПАСЁМ БЕЛАРУСЬ!!!
энергия, газ, но плата осуществлялась не 
по тарифам для юридических лиц, а по 
тарифам, установленным для физических 
лиц. Не будь тут политического заказа, 
проблема решилась бы в течение одного 
дня: Андрей взял бы у поставщиков услуг 
счет на дополнительную оплату, пусть 
даже со штрафными процентами, пере-
числил деньги – и всё было бы приведе-
но в соответствие с законодательством. 
Но нет, больного человека, отца годо-
валого ребенка нужно бросить в тюрь-
му! Сердце обливается кровью, когда 
начинаешь думать, за какие такие грехи 
томятся за решеткой Егор Мартинович, 
Юлия Слуцкая, Екатерина Бахвалова 
(Андреева), Дарья Чульцова, Сергей 
Ольшевский, Алла Шарко, Петр Слуцкий, 
Ксения Луцкина, Денис Ивашин, Андрей 
Александров, Андрей Почобут, Людмила 
Чекина, Марина Золотова, Ольга Лойко, 
Елена Толмачева и многие-многие другие 
сотрудники медиа! Неужели мы верну-
лись в те времена, когда говорили: был 
бы человек, а статья найдется? Но статьи 
у нас почему-то находятся к одним и не 
находятся к другим. В срочном поряд-
ке была осуждена журналистка TUT.BY 
Екатерина Борисевич, которая написала 
правду о том, что Роман Бондаренко был 
трезв, когда вступил в диалог с лицами, 
пришедшими во двор местных жителей, 
чтобы срезать бело-красно-белые ленточ-
ки, но до сих пор ходит на свободе тот, 
кто нанес Роману телесные повреждения, 
от которых он скончался в Больнице ско-
рой помощи. Есть немало других анало-
гичных примеров. Значит, белорусская 
Фемида действует избирательно. А как же 
добиться единства народа?

И вообще, нынешняя судебная систе-
ма страны не выдерживает никакой 
критики. Кажется, кем-то специально 
поставлена задача утопить ее в полной 
дискредитации, чтобы граждане, вынуж-
денные переступать порог судов, шли, 
как на эшафот. Можно ли отправлять 
человека в душегубку на Окрестина за то, 
что он вышел на улицу в носках с бело-
красно-белым рисунком? А подвергать 
огромнейшему штрафу обездоленную 
пенсионерку за то, что проходящий мимо 
участковый заметил на окне ее квартиры 
просто белую бумажную полоску? А за 
что пятнадцать суток тюрьмы выпуск-
нице БГУ, которая на вручении дипломов 
поблагодарила тех преподавателей, кото-
рые, на ее взгляд, заслужили уважение 
студентов?

Посмотрите, кто выносит приговоры. 
Им, еще абсолютно зеленым юристам, 
учиться и учиться у более старших кол-
лег, а они сегодня брошены на конвейер 
штамповать вердикты. По сути их про-
фессиональные ошибки – это поломан-
ные судьбы людей. Да это, в принципе, и 
их поломанные судьбы. Наступит время, 
когда очень многие дела, рассмотренные 
ими с явными нарушениями законов, 
будут подвергнуты профессиональной 
экспертизе и без учета возраста судьям, 
допустившим грубые промахи, придется 
серьезно отвечать, вплоть до лишения 
права носить мантию.

Любой судебный процесс – это состя-
зание в рамках права двух сторон. И 
судья обязан взвешивать на весах 
Фемиды доказательства как истца, так и 
ответчика. А вы участвовали в процес-
сах, связанных с рассмотрением дел так 
называемых протестантов? Я участвовал. 
И заметил: на то, что говорят свидете-
ли ответчика, – ноль внимания. В осно-
ву решения суда или приговора ложатся 
лишь слова тех, кто в балаклаве и пока-
зания дает не под настоящей фамилией, 
а используя любой псевдоним. Это суд? 
Чистейшей воды профанация. Почему не 
дорожат своей честью те, кто бросил на 
позорище этих молодых парней и деву-
шек в мантиях? Десятки других вопросов 
остаются без ответа, когда анализируешь 
функционирование нынешней судебной 
системы. Это же можно сказать и о дру-
гих правоохранительных органах. По 

мнению многих политиков, давным-дав-
но назрела необходимость реформирова-
ния всего силового блока.

Но вернусь к просьбе своих зем-
ляков, которые избрали меня когда-
то в Верховный Совет 12-го созыва. 
Представляете, это было еще при совет-
ской власти. На один мандат было три-
надцать претендентов. Люди оказали 
доверие мне, а не первому секретарю гор-
кома партии. И, что отрадно, выборы 
действительно прошли демократично, 
без подтасовок и принуждения избирате-
лей голосовать за какого-то одного кан-
дидата. А что случилось в Пинске про-
шлым летом? Прессинг со стороны вер-
тикали и других государственных служб 
оказывался чуть ли не открыто. В то же 
время люди хотели на законных осно-
ваниях выразить свое волеизъявление, 
а не действовать по чьей-то указке. И 
вполне понятно их желание уже вечером 
узнать итоговые результаты. Но прото-
колы появились на дверях далеко не всех 
участков. И это грубейшее нарушение 
закона возмутило горожан. Я не исклю-
чаю, что нашлись и два-три провокаторы, 
начавших подогревать страсти тех, кого 
глубоко возмутило поведение ряда чле-
нов избирательных комиссий, которые 
своими противоправными действиями 
лишь подтверждали догадки пинчан, что 
результаты выборов сфальсифицирова-
ны. Поскольку бюллетени после их обра-
ботки доставляются в местные органы 
власти, то народ и двинулся к гориспол-
кому, чтобы предложить наладить пере-
счет голосов. Будь руководство города, 
председатели избирательных комиссий 
поумнее, вышли бы они к собравшимся 
и сказали: «Выдвигайте из своих рядов 
двадцать-тридцать человек, они за ночь 
и следующий день перепроверят все бюл-
летени, и о результатах вы узнаете без 
всякой утайки». Конечно же, при таком 
подходе люди успокоились бы, разошлись 
по домам и ждали бы соответствующего 
сообщения. Но вместо демократичного 
диалога власти решили разогнать горо-
жан, фактически спровоцировав их на 
столкновение с милицией. Так, скажите, 
кого нужно привлекать к ответственно-
сти – тех, кто, отстаивая справедливость, 
законность, перешагнул где-то границу 
допустимого, или тех, кто в действитель-
ности совершил преступление, проиг-
норировав требование Избирательного 
кодекса? Как написал один мой избира-
тель, пинчане не брали штурмом гори-
сполком, не поджигали помещения, в 
которых размещались участковые комис-
сии, не применяли насилия к их членам, 
как и к руководителям местной власти. 
Столкновение с милицией – это реак-
ция на неправомерные действия руко-
водства горисполкома и силовиков по 
отношению к участникам мирного про-
теста. Внесет ли прошедшее и продолжа-
ющееся массовое судилище спокойствие 
в жизнь города с почти 150-тысячным 
населением? Конечно же, нет. Мне, быв-
шему депутату Верховного Совета по 
Пинскому избирательному округу №133, 
хотелось бы, чтобы все жители этого пре-
красного полесского города почувствова-
ли себя его хозяевами, чтобы их жизнь не 
омрачалась печальными событиями. Мое 
предложение – скорее принять закон об 
амнистии и выпустить на свободу всех 
тех, кто отстаивал правду, справедли-
вость, но по воле случая и под эмоцио-
нальным воздействием допустил опреде-
ленные правонарушения, не приведшие 
к человеческим жертвам. И, понятно, как 
можно скорее провести новые выборы.

Без малого 72 года прожил я уже на 
этом свете. Более 50 лет в журналистике. 
И ни одного дня спокойствия, без туч 
над головой. Если бы не известный мно-
гим из вас Пётр Миронович Машеров, 
может, теперь и не выступал бы я перед 
вами. Он спас меня, когда я еще работал 
в «Сельской газете». Зачем я вспомнил 
далекий конфликт с секретарем ЦК КПБ 
Виктором Шевелухой, авантюристом по 
характеру и карьеристом по устремле-

нию, и тот случай, когда, увидев, что я 
прав, за меня заступился кандидат в чле-
ны Политбюро ЦК КПСС П.М.Машеров? 
Да затем, чтобы сказать: нам, журнали-
стам, не нужно бояться говорить прав-
ду, даже если она не нравится высоким 
бонзам, она, правда, наша защитница, 
она придает нам силы профессионально 
исполнять свой долг перед читателями, 
обществом, государством.

Но от частного опять вернусь к обще-
му. Я не понимаю, зачем государственной 
пропаганде нагнетать психоз, что вокруг 
нас одни враги? Чтобы отвлечь электорат 
от действительно жгучих проблем? Но 
ведь сегодня не то время, чтобы демаго-
гией, общими словесами и даже какими-
то мнимыми угрозами убедить серьез-
ную публику, что мы святые, а вот, види-
те, на нашу святость, на нашу террито-
рию покушаются враги из-за бугра. Мне 
понравилось, как на вопрос о внешнем 
вмешательстве со стороны стран Запада 
в дела Беларуси ответил бывший помощ-
ник Александра Григорьевича – Виктор 
Кучинский, которого в народе прозвали 
гранатометчиком, потому что он, пом-
ните, бегал по рынку и кричал, что с 
гранатометом в руках будет защищать 
президента. Не знаю, готов он повто-
рить эти слова теперь или нет, но вот его 
дословный ответ насчет внешнего вмеша-
тельства в нашу сегодняшнюю жизнь: «У 
нас «цэрэушники» сидели в избиратель-
ных комиссиях или в Администрации пре-
зидента? Что касается вещания (теле-
канала «Белсат», телеграм-каналов) из 
Польши, то чему удивляться? Ранее «Голос 
Америки» и другие радиостанции вещали 
на весь Советский Союз. Понятное дело, 
что Евросоюз, США в противостоянии с 
Россией преследуют свои интересы. Они 
не хотят возрождения российской импе-
рии, или СССР 2.0. Они хотят, чтобы 
Беларусь не отошла России, а оставалась 
суверенным государством.

Если бы Запад по-настоящему вме-
шался, то здесь все это почувствовали. 
Как это было в Украине. За последние 30 
лет мы видели немало примеров, когда 
Америка входила в какую-то страну и 
решала свои задачи. Вы это видите сей-
час в преломлении на Беларусь? Поэтому 
я не вижу вмешательства в прямой фор-
ме во внутренние дела Беларуси.

Если идет определенная работа запад-
ных спецслужб, то для противостояния 
у нас есть Комитет госбезопасности. 
Пусть ловит шпионов или продавшегося, 
скажем, тем же полякам» (конец цитаты).

Не удержусь, чтобы не процитировать 
еще одного бывшего помощника прези-
дента, экс-министра предприниматель-

ства и инвестиций Александра Сазонова. 
Не так давно он заявил: «Мне кажет-
ся, со стороны власти сейчас идет под-
мена понятий, используется классиче-
ский демагогический прием – внешние и 
внутренние враги. Не знаю, российские 
идеологи подбрасывают такие идеи или 
наши доморощенные это всё придума-
ли… На днях Лукашенко сказал: мол, я 
не за власть держусь, а за страну пере-
живаю, которую порвут на куски. Так 
а что тогда мы за страну построили, 
если, кроме Лукашенко, во всей огромной 
вертикали власти нет ни одного чело-
века, способного удержать страну? Что 
же это за власть, которая держится на 
одном человеке? Людей просто достала 
эта ситуация» (конец цитаты).

Кстати, ответ тем, кто в пылу идеоло-
гических страстей затуманивает людям 
мозги словесами, что Польша спит и 
думает, как оттяпать у нас Гродно, вос-
становить границу с Беларусью, суще-
ствовавшую до 1939 года. Как говорит-
ся, бред сивой кобылы. Вот что сказал 
на сей счет депутат Европарламента, 
экс-министр иностранных дел Польши 
Радослав Сикорский: «Если кто-то гово-
рит в Беларуси, что у Польши, даже у 
этого правительства, есть территори-
альные претензии к Беларуси, то это 
полная чушь. Это работа российских 
агентов влияния в Польше, которые 
ретранслируют такие вещи. А они это 
делают исключительно ради того, чтобы 
позже цитировать это в российских или 
белорусских СМИ. Это не политика ни 
правительства, ни хоть кого-то серьез-
ного на всей польской политической сце-
не» (конец цитаты).

Я не эксперт в белорусско-польских 
отношениях, но у меня есть факт, когда 
на самом высоком уровне мне было ска-
зано: метлой нужно выметать российских 
шпионов, которые вольготно расхажива-
ют по коридорам Комитета государствен-
ной безопасности. Так может, не станем 
усложнять отношения с Варшавой, а 
побеспокоимся о том, чтобы не промор-
гать угрозу со стороны Москвы?

Уважаемые участники «Большого раз-
говора…»! Можно, конечно, о чем угодно 
говорить, но нельзя забывать об одном: 
мы находимся не на необитаемом остро-
ве, а в центре Европы. И необходимо 
находить взаимопонимание как с ближ-
ними, соседними странами, так и с более 
далекими. И этому должны в полной 
мере способствовать средства массовой 
информации. Мне не стыдно за пози-
цию, которую занимает «Народная Воля». 
Отстаивая демократические принципы, 
она далека от оголтелой пропаганды, вби-
вания клина в межгосударственные, меж-

национальные отношения. Наша миссия 
– давать людям правдивую информа-
цию, глубоко, всесторонне анализиро-
вать происходящие события, не исключая 
плюрализма мнений. Профессионализм, 
помноженный на ответственность перед 
законом, позволил нам вот уже на про-
тяжении восьми лет не иметь ни одно-
го предупреждения ни от Министерства 
информации, ни от Генеральной прокура-
туры, ни от Комитета государственной без-
опасности, ни от Министерства юстиции, 
ни от каких-либо других государственных 
органов. И мне абсолютно не понятно, 
почему вдруг перед «Народной Волей» 
опустился шлагбаум – вот уже с конца 
августа 2020 года газету не принимает для 
тиражирования типография издательства 
«Белорусский Дом печати», которая напря-
мую находится в подчинении Управления 
делами президента. Официальный ответ, 
подписанный заместителем гендиректора 
по производству и идеологической рабо-
те Юрием Ариховским и подтвержденный 
самим генеральным директором Романом 
Алейником: сломался станок, на кото-
ром печаталась «Народная Воля». Что же 
это за кадры, которые уже одиннадцатый 
месяц не в состоянии отремонтировать 
несложный печатный агрегат? Александр 
Григорьевич, ради Бога, я готов сам 
найти специалистов, чтобы решить этот 
вопрос, пусть только Алейник вместе со 
своим замом Ариховским не ставят под-
ножки. Согласитесь, это позорно для 
Беларуси, что «Народная Воля» в тре-
тий раз за время своего существования 
на информационном поле подвергается 
незаконной блокировке. Были време-
на, когда мы годами печатали газету в 
Вильнюсе, Смоленске, а теперь не име-
ем такой возможности ни в Минске, ни 
в Москве. И это в то время, когда изо 
дня в день слышим: свободу слова в 
Беларуси никто не отменял. Так предо-
ставьте «Народной Воле» возможность 
печататься и распространяться через 
все сети в родной стране! Кстати, бло-
када уважаемой в народе газеты – это 
удар не только по читателям, гражданам 
Беларуси, но и по редакции как нало-
гоплательщику. Если за первую поло-
вину прошлого года ИЧУП «Народная 
Воля» перечислило в госбюджет 95 тысяч 
рублей, то нынче за первые шесть меся-
цев – вдвое меньше.

На этой ноте я заканчиваю свое высту-
пление. Хотелось бы дожить до того свет-
лого дня, когда мрачные тучи рассеются 
над Беларусью, когда будет светить яркое 
солнце и люди будут поздравлять друг 
друга со счастливыми переменами в их 
жизни, в жизни всей страны.

Спасём Беларусь!!!

Так задерживают у нас рецидивистов? Нет, 2 августа люди с оружием 
положили лицом в землю музыкантов группы IRDORATH.

СТОП-КАдР
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– Евгений, судя по всему, вы уже долж-
ны были получить официальный статус 
политбеженца. Когда мы в последний раз 
с вами разговаривали, вы сказали, что 
вопрос должен решиться в конце мая…

– Да, статус беженца дали в конце мая, 
открыли счет в банке. Я устроился на работу 
– трактористом, работаю на фермера. Сняли 
квартиру уже.

– Довольны тем, как всё складывается?
– Пока всё хорошо. Правда, зарплаты еще 

не было – устроился на работу совсем недав-
но. Но пособие по безработице платят – 98 
евро на человека. На семью выходит около 
300 евро в месяц.

– Работу долго искали?
– Да, с трудоустройством было непро-

сто. Я почти сразу, как мы сюда приеха-
ли, стал просматривать все объявления. 
Языками я не владею, а здесь много где 
необходим латышский – чтобы инструкции 
всякие читать по безопасности, если рабо-
таешь с техникой. Но нашел работу, очень 
рад! Почти всё привычно, как в Беларуси: 
такая же ферма, такие же коровы и такой же 
трактор. Хотя нет – техника тут импортная.

– А у жены как с работой?
– Пока ничего. Она сидит дома с дочкой. 

Ну и есть много других вопросов, которые 
еще не решены. Сейчас надо документы на 
регистрацию подавать, на медобслуживание 
– за нами должны закрепить врача. Дочку в 
садик пока не берут – здесь сложнее система, 
сад нужно найти. Но с этим вопросом нуж-
но еще разобраться. Мы только три дня как 
квартиру сняли и в город переехали!

– Квартиру в Риге сняли?
– Нет. Я и не хотел жить в столице. 

Выбирал жилье поближе к работе.
– Дорого обошлась квартира?
– Дорого. 320 евро в месяц за трехком-

натную квартиру. И это только голая аренда, 
без коммунальных платежей! Плюс комму-
налка еще минимум 200 евро потянет.

Тут всё дорого – это факт. Вроде бы и 
зарплаты гораздо больше, чем в Беларуси, но 
и бытовые вопросы совсем не бесплатные.

– Вашей зарплаты хватит, чтобы за всё 
платить?

– Конечно. Я получаю 30 евро в день, но 
это только начало, я же еще на испытатель-
ном сроке, а потом повысят зарплату, доход 
будет больше.

– Не жалеете, что так всё закрутилось?
– Ну как сказать… Жил бы себе дома спо-

койно, дожидался старости. А сейчас нужно 
напрягаться, думать, бегать. Да и по дому 
скучаем, конечно! Сорок лет я в Беларуси 
прожил, а сейчас на чужбине… Но тут инте-
ресно. Здесь всё более продвинуто, автома-
тизировано, всё для людей сделано.

– Вы получили статус, который необхо-
димо будет подтверждать каждый год, или 
он пожизненный?

– Пожизненный. Сейчас мне можно ехать 
в любую страну мира, кроме Беларуси, иначе 
потеряю статус. Через пять лет нужно толь-
ко продлить латышский паспорт. Или сдать 
экзамен по латышскому языку и тогда уже 
получить гражданство. Но я надеюсь, что в 
Беларуси этот дурдом закончится и мы вер-
немся в свой дом.

– Остаться в Европе не хотите?
– Планируем домой вернуться, конечно. Но 

поживем – увидим! Дома можно начать свое 
дело, я уже и сам фермерством занялся бы, 
взял бы землю в аренду, делал бы что-то поти-
хоньку. Сколько уже можно на дядю работать?

– Может, и в Латвии что-то свое при-
думаете?

– Тут, кстати, довольно просто открыть биз-
нес. Но нужно знать, как всё делать. Но кредит 
на развитие своего дела мне вряд ли дадут – 
еще не было движения по счетам, нужно хотя 
бы полгода, чтобы было какое-то движение 
средств по банковскому счету. Тогда уже можно 
смотреть, что к чему. А так – я же в одних лап-
тях, считай, сюда приехал, какой бизнес?

Но мы думаем, конечно, как жить, что 
делать, как развиваться.

– Жена может беби-клуб, наверное, 
открыть – во всяком случае это сфера 
услуг, которая в любой стране всегда вос-
требована.

– Она во время карантина как раз курсы 
прошла в этой сфере, ей даже сертификат 
выдали, и ей нравится это дело. Татьяна тоже 
активно думает, чем заняться в будущем.

– Общаетесь с кем-то из белорусов в 
Латвии?

– Тут много беженцев из нашей страны, 
мы поддерживаем с ними отношения. И 
постоянно новые люди приезжают – поток 
мигрантов не заканчивается, едут всё время. 
Бегут по сей день из Беларуси!

Мы постоянно следим за белорусскими 
новостями – каждое утро с них начинается.

– А свой блог на Ютубе почему закинули?
– Я снимаю свои видео постоянно, но пока, 

честно говоря, не было времени их выложить. 
Вот обустроимся немного – займусь!

Еще и ноутбук сломался, машину нужно 
ремонтировать – пока нужно такие житейские 
проблемы решить. Машину, например, нуж-
но поменять. Здесь только год можно ездить 
на белорусских номерах. И это, кстати, очень 
невыгодно – только страховка на три месяца 
обходится в 120 евро. Плюс топливо дорогое 
– евро тридцать три цента стоит литр бензина, 
дизель чуть дешевле. Многие ездят на газу. 
Но факт остается фактом: машину придется 
менять – в декабре уже будет год, как я сюда 
приехал. Поэтому нужно зарабатывать деньги, 
чтобы купить авто.

В общем, пока немного не до блога.
– Вы говорите, что только три дня назад 

сняли квартиру, а статус получили в мае. Всё 
это время жили в центре для беженцев?

– Да, нас не выгоняли. Но поскольку сей-
час много беженцев из Беларуси, то сказали: 
кто имеет статус – выселяйтесь в течение 
двух недель.

Здесь, кстати, всем белорусам дают статус 
беженцев. Некоторым предоставляли аль-
тернативный статус, который нужно каж-
дый год продлевать, люди обращались в суд, 
и им через суд давали пожизненный статус 
беженца. Пять лет на родину при этом ста-
тусе возвращаться нельзя.

Сегодня я имею такие же права, как и 
обычный латыш: на работу, на образование, 
на медицинское обслуживание. Только голо-
совать не могу.

– Слышала, что вы очень тяжело пере-
болели коронавирусом…

– Да, лежал в реанимации неделю без созна-
ния, был на аппарате искусственной вентиляции 
легких. У меня было поражено 70 процентов 
легких, врачи не знали, выживу или нет…

– Зато теперь можете, видимо, сравнить 
медицинскую помощь у нас и в Европе…

– Я благодарен здешним врачам. Думал, 
не выживу. Меня отвезли в специальный 
инфекционный госпиталь, там оборудова-
ние хорошее, кормили хорошо.

Моя семья болела гораздо легче – они 
фактически бессимптомно перенесли ковид. 
А я и еще один человек из центра для бежен-
цев попали в больницу. У меня была самая 
сложная ситуация… Но я относительно 
быстро восстановился: неделю в реанима-
ции, неделю на восстановление. Пришел в 
сознание в реанимации, и через два дня 
меня перевели в обычную палату, а потом и 
сам ходить уже стал. Я врачам говорил: если 
Чернобыль нас не взял, значит, и никакой 
вирус не погубит!

– Врачи русский язык понимают? В 
Латвии вроде бы не очень любят русских…

– За всё время в Латвии я только двух чело-
век встретил, которые не понимали по-русски. 
В больнице персонал у меня расспрашивал, 
какая ситуация в Беларуси. Про меня здесь и 
в газетах писали, и по телевизору в новостях 
показывали – даже президент страны был в 
курсе, что я тяжело заболел. Центр на изоля-
цию из-за меня закрыли в то время.

Если в магазине ко мне обращаются 
на латышском, я говорю, что беженец из 
Беларуси и не понимаю. Сразу отношение 
меняется, белорусам очень сочувствуют в 
Европе. Говорят: мы помним, как нам тяже-
ло далась независимость, как трудно было. 
Но придут времена, когда и в Беларуси будет 
хорошо.

Правда, встречал я пару человек, кото-
рые поддерживают Россию и говорят, что 
в Латвии ситуация не самая лучшая для 
жизни. Мол, при Союзе было гораздо лучше.

– Какие плюс и минусы для жизни вы 
видите для себя в Латвии?

– Из минусов – всё очень дорого. Но 
с их зарплатами жить можно. По уровню 
жизни мы отстали. Здесь всё оцифровано, 
никуда не надо ходить – ни в исполкомы, ни 
к чиновникам. Всё делается через телефон. 
Даже в реанимации, как только в созна-
ние пришел, мне сразу принесли телефон 
– я даже удивился! Продукты, вещи – здесь 
выбор гораздо богаче.

Сами латыши не очень довольны своим 
уровнем жизни, говорят, что Латвия бедная 
европейская страна, что из Беларуси нужно 
было ехать не сюда, а в Германию – там луч-
ше во всех смыслах. Но я вижу, что Беларуси 
по некоторым направлениям даже по срав-
нению с Латвией еще есть куда стремиться.

Нам очень сильно помогает Красный Крест 
и белорусская диаспора. Давали и одежду, и 
еду привозили, и компьютер. Дочке велоси-
пед, игрушки передавали. За нами закреплены 
менторы, которые помогают решать практи-
чески все вопросы – например, с той же реги-
страцией. Мы же не знаем местных правил, 
а они подсказывают, направляют. Я у нас в 
Беларуси такой помощи никогда не видел, если 
честно. Здесь чиновники делают всё для того, 
чтобы человек не напрягался. Вот последний 
пример: водительскую комиссию я здесь про-
шел за 45 минут. Вы можете себе такое пред-
ставить в Беларуси?

– У нас два дня минимум придется на это 
потратить. День – чтобы собрать бумажки-

выписки в поликлинике, и еще день – чтобы 
пройти водительскую комиссию.

– А здесь всё на месте – четыре кабинета, 
и даже фотографию с собой не нужно при-
возить, 25 евро заплатил и поехал. И справ-
ку здесь никто не выдает. Говорят: у нас цен-
трализованная система, всё в компьютерной 
базе, через 15 минут после медосмотра вся 
информация будет в системе, и любой поли-
цейский, который захочет тебя проверить, 
сможет увидеть со своего планшета все твои 
данные. Никаких бумажек не нужно!

Несколько раз уже ездили в Юрмалу на 
море. Моя жена Татьяна ни разу в жизни до 
этого моря не видела, представляете, сколь-
ко у нее эмоций и открытий!

– Жена адаптировалась, домой не хочет 
вернуться?

– Конечно, скучает по Беларуси. Вот 
недавно как раз звонила, говорит: дома убор-
ку сделала и не знаю, чем заняться. Дома же 
у нас были и свиньи, и куры, хозяйство, а 
здесь ничего этого нет. Она соскучилась по 
работе. Да и я скучал! Когда первый день 
дорвался – до одиннадцати вечера трудился!

Но здесь вообще совершено другой ритм 
жизни, более расслабленный.

Домой, конечно, хочется, но понимаем, что 
сейчас возвращаться нельзя, будут проблемы.

– Скоро дочка в школу пойдет…
– Нет, я надеюсь, что этот дурдом в 

Беларуси закончится скорее и мы всё же 
вернемся. Пока, конечно, обживаемся здесь 
по мере возможностей. Хочешь жить – ищи 
работу. Нет – живи на пособие в 100 евро.

– Латышский как вам дается?
– Ох, и сложный язык, я вам скажу! 

Полгода, пока на карантине сидели, пыта-
лись выучить на курсах. Не идет у меня 
пока никак, невероятно трудно… Но у меня, 
повторяю, и нет большой необходимости в 
латышском – все вопросы можно решить и 
на русском. Конечно, у них борьба идет про-
тив русификации, и школы русскоязычные 
закрывают. Но обслуживающий персонал 
на заправках, продавцы – все понимают 
русский. Общаться можно. Да и в телефо-
не сегодня переводчик открыл – он тебе и 
напишет, как надо, и голосом озвучит.

Народ здесь доброжелательный, первое вре-
мя даже не верилось, что так может быть, каза-
лось, где-то должен быть подвох. Люди не обо-
зленные. Наверное, потому, что у них нет такой 
гнетущей обстановки в стране, как у нас. Тут 
больше свободы и в целом меньше проблем.

Иногда жалею, конечно, что столько лет 
жизни в Беларуси угробил на совхозы, ничего 
фактически не заработав. У меня ведь даже 
дома своего не было – арендованное жилье. 
Хотя я всю жизнь пахал! Если бы я в Латвии 
жил, при этих возможностях, то, наверное, 
уже давно на «Мерседесе» катался бы.

Думаю, со временем возобновлю свой виде-
облог, буду делать короткие обзоры, как мы 
здесь живем. Пока обустраиваемся, обживаем-
ся. А как там дальше сложится – увидим!

Марина КОКТЫШ.

Якія навіны ў Аляксандра Фядуты?
З-ЗА КРАТАЎ

Новыя следчыя дзеянні з ягоным 
удзелам пакуль не праводзяцца. 

Апошні раз адвакат яго наведвала 
прыкладна два тыдні таму. 

Адзначыла, што крыху схуднеў.
Не так даўно жонка перадала Аляксандру 

Фядуту тэлевізар. Раней у камеры СІЗА КДБ, 
дзе знаходзіцца вядомы публіцыст і філолаг, 
была магчымасць глядзець навіны і некато-
рыя забаўляльныя перадачы. Аднак неўзабаве 
суседзі па камеры змяніліся, і тыя сядзельцы, 
каму належаў тэлевізар, забралі яго з сабой 
– паводле правілаў унутранага распарадку, 
пакінуць проста не мелі права. Таму цяпер ў 
Фядуты маецца свой уласны тэлевізар.

У лістах да жонкі Аляксандр Іосіфавіч так-
сама пісаў, што яму выдалілі зуб, які доўгі час 
яго непакоіў.

Даша ПАЎЛОЎСКАЯ.

евгений ВАСИЛЬКОВ, блогер-тракторист из Хойников:

«У меня было поражено  
70 процентов легких, врачи не знали, 

выживу или нет…»
«Народная Воля» поинтересовалась, как живет механизатор из Хойникского района, который в декабре минувшего года  

вместе с семьей уехал в Латвию и попросил там политического убежища.
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НОВОСТИ ГЕРМАНИИ У СОСЕдЕЙ

До парламентских выборов  
в России осталось  

чуть больше месяца
Прямо сейчас политолог Александр Кынев называет состав Госдумы – 

почти поименно. Много врачей, мало космонавтов – и очень много 
прокремлевской молодежи.

Когда снизят плату за электроэнергию?
Избавить граждан Германии от завышенных цен на электроэнергию решили федеральный министр 

экономики Петер Альтмайер и министр финансов Олаф Шольц. Политики пообещали отменить  
EEG-Umlage  – дополнительный сбор, который способствует переходу на более экологичные 

источники электроэнергии.
При расчете платы за электро-

энергию от одного домохозяйства 
сбор EEG составляет значительную 
часть суммы в квитанции. Недавно 
федеральное правительство огра-
ничило EEG-Umlage за счет субси-
дий из бюджета. В 2021 году сбор 
составляет 6,5 цента за киловатт-
час, а в 2022-м должен снизиться 
до 6 центов.

«Речь идет не о минимальной, 
а о масштабной защите климата 

в сочетании с увеличением соци-
ального равенства. Отмена допла-
ты за возобновляемые источни-
ки энергии может стать первым 
шагом на этом пути», – озвучи-
вает агентство DPA комментарий 
Петера Альтмайера.

Его точку зрения поддерживает 
и Олаф Шольц, который считает, 
что цена на электричество должна 
снизиться, потому что переход на 
«чистые» энергоносители в быту 

должен быть привлекательным для 
людей. А это значит как минимум 
не раздражать дополнительными 
сборами и налогами.

«Мы не хотим, чтобы надбавка 
за возобновляемые источники энер-
гии приводила к увеличению цены 
на электроэнергию, как это проис-
ходит сегодня. После отмены каж-
дая семья будет экономить более 
300 евро в год», – поделился своими 
подсчетами Олаф Шольц.

Самый высокий мост собрал поклонников
Мюнгстенский мост, один из индустриальных памятников Германии, до сих пор поражающий  

своей формой и великолепным исполнением, открыли для посетителей.

Первоначально планировалось 
провести экскурсии по мосту для 
тысячи туристов. Но уже запи-

салось более 6 тысяч желающих 
насладиться всей красотой моста с 
самой высокой точки.

Мюнгстенский мост, кото-
рый служит немецкой желез-
ной дороге с 1897 года, отре-
монтировали и укрепили. Чтобы 
подняться по нему, придется 
пройти по специально спроек-
тированной тропе. Для подъема 
потребуется немало физических 
усилий при соблюдении правил 
страховки. 

Планируется, что мост будут 
закрывать для туристов только 
на два самых холодных месяца – 
декабрь и январь. На туристиче-
скую тропу пускают и взрослых, и 
детей, но при жестком соблюдении 
правил безопасности.

Стоимость билета на такую экс-
курсию – 69–79 евро.

Германия – крупнейший в ЕС  
производитель пива

В 2020 году общий объем производства пива в ЕС составлял около 74 литров на одного жителя.

В странах Евросоюза в прошлом 
году было произведено почти 32 
миллиарда литров пива, содержа-
щего алкоголь. Кроме того, в 2020 
году государства-члены ЕС произ-
вели 1,4 миллиарда литров пива, 
содержащего менее 0,5% спирта 
или вообще не содержащего алко-
голя. По сравнению с 2019 годом 
в ЕС производство пива, содержа-
щего алкоголь, сократилось на 8%, 
тогда как производство безалко-
гольного пива осталось стабиль-
ным.

В 2020 году Германия была 
крупнейшим среди государств-
членов ЕС производителем пива: 
7,5 миллиарда литров (24% общего 
производства ЕС). Иными словами, 
из Германии происходит примерно 
каждый четвертый литр пива, про-
изведенного в ЕС.

За Германией идут Польша с 3,8 
миллиарда литров (12% общего про-
изводства ЕС), Испания (3,3 милли-
арда литров, или 10%), Нидерланды 
(2,5 миллиарда литров, или 8%), 

Франция (2,1 миллиарда литров, или 
7%), Чехия (1,8 миллиарда литров, 
или 6%) и Румыния (1,7 миллиарда 
литров, или 5%).

Нидерланды экспортировали 1,9 
миллиарда литров пива, содержа-
щего алкоголь, что составляет 21% 

от общего экспорта пива ЕС (вну-
три и вне ЕС). Это сделало их круп-
нейшим экспортером пива среди 
государств-членов ЕС. За нидер-
ландцами идут Бельгия (1,7 милли-
арда литров, 19%) и Германия (1,5 
миллиарда литров, 17%).

500 вакансий
Разработчик одной из первых COVID-вакцин – лаборатория Biontech – готовится расширить штат.  

С этой целью компания из Майнца объявила о 500 вакансиях в различных отраслях.

До пандемии в Biontech числи-
лось 1300 человек. В то время глав-
ной задачей компании было созда-
ние нового вида противораковой 
терапии.

Самым большим проры-
вом немецких биотехнологов 
за последние полтора года ста-
ло создание первой официаль-
но одобренной вакцины против 
коронавируса в сотрудничестве с 
американским концерном Pfizer. 

В основу препарата специалисты 
положили имеющуюся в их рас-
поряжении технологию мРНК, 
которую они на тот момент уже 
использовали в разработке мето-
дов лечения рака.

Но сейчас компания вышла на 
тот уровень, когда объем работы 
постоянно увеличивается.

Еще одна цель Biontech – выпу-
стить вакцину против малярии, 
которая также будет основана 

на технологии мРНК. При этом 
биотехнологи не ставят точку на 
COVID-вакцинах. В частности, 
они собираются создать отдельную 
вакцину в дополнение к уже суще-
ствующей. В связи с тем, что пре-
парат Biontech/Pfizer, который уже 
действует на рынке, не полностью 
защищает человеческий организм 
от мутации коронавируса Delta, 
сейчас компания работает над 
адаптированной версией.

17 сентября начнутся трехдневные выборы в 
Госдуму. Исходя из партийных списков, рейтингов 
и примерной явки в каждом регионе можно уже 
сейчас назвать многих из депутатов будущего пар-
ламента. Главные изменения традиционно произой-
дут в «Единой России». Политолог Александр Кынев 
объясняет, в чем логика этих перемен и кого ждать в 
новом парламенте.

Что уже точно известно о будущей Думе
Пять лет назад, перед прошлыми думскими 

выборами, российская избирательная система ради-
кально изменилась. Из полностью пропорциональ-
ной, когда все депутаты избирались по партийным 
спискам, она превратилась в смешанную: на списки 
осталось 225 мест, оставшиеся 225 ушли в одноман-
датные округа.

Как и в 2016 году, в бюллетене, скорее всего, будет 
14 партий. Мандаты получат те партии, которые пре-
одолеют пятипроцентный барьер. Вероятно, их сно-
ва будет четыре: «Единая Россия», КПРФ, ЛДПР и 
«Справедливая Россия», поглотившая две малые пар-
тии – «За правду» и «Патриоты России».

По итогам голосования мандаты сначала полу-
чают кандидаты из общефедеральной части списков. 
Максимум – 15 кандидатов из 15 возможных – в 
этой части списка у ЛДПР. У коммунистов после сня-
тия Павла Грудинина в ней осталось 14 человек. У 
«Единой России» – пять, у «Справедливой России» 
– четыре; у партии «Новые люди» – два, у «Яблока» – 
один.

Кроме общефедерального каждая партия состав-
ляет территориальные списки. Если партия преодо-
левает пятипроцентный барьер, то мандаты делятся 
между этими списками в зависимости от того, сколько 
голосов «в штуках» (а не в процентах) партия получи-
ла на каждой территории. То есть чем больше людей 
проголосовало за партию в регионе, тем больше пред-
ставителей этого региона окажется в Думе.

Это результаты, которые вполне прогнозируются с 
учетом предыдущих выборов: известно, каковы веро-
ятные диапазоны явки в разных регионах, а также 
примерные диапазоны голосов для каждой из пар-
тий. Уже сейчас по составу списков можно назвать 
значительную часть тех, кто точно будет избран. Есть 
только некая «полупроходная» зона для каждой из 
партий, судьба кандидатов из которой и остается сей-
час основной интригой.

По одномандатным округам побеждают кандида-
ты, которые в своих округах занимают первое место 
независимо от того, каким будет отрыв от остальных 
(будь это хоть перевес в один голос). В 2016 году из 225 
округов кандидаты «Единой России» выиграли в 203. 
В большинстве округов ситуация понятна, и нет ника-
ких сомнений, что основное число мандатов выиграет 
«Единая Россия» (скорее всего, от 180 до 200).

Значительная часть депутатов, особенно тех, на 
которых реально держится процесс законотворче-
ства, несомненно, останется. Например, вице-спикер 
Александр Жуков, многолетний бессменный глава 
комитета по бюджету Андрей Макаров или председа-
тель комитета по государственному строительству и 
законодательству Павел Крашенинников. У них или 
проходные места в списке, или проходные округа.

Однако в политике, как и в жизни, общее впечатле-
ние часто задает не основное блюдо, а то, что придает 
ему вкус, – различные специи и добавки. Несмотря на 
то, что костяк власти стабилен, в ее образе и действиях 
периодически происходят изменения, которые и опре-
деляют наше к ней отношение, а также направление ее 
будущего движения.

При этом существенные изменения происходят 
только в «Единой России» – все остальные партии 
получают так мало голосов, что основные депутаты 
там в массе своей сохраняют свои кресла.

Чем новая Дума будет отличаться  
от старой

На фоне списков-2016, имевших некую общую 
философию (кандидаты под низкую явку), спи-
ски-2021 не производят впечатления цельной элек-
торальной стратегии. Скорее это просто стремление 
одних чиновников понравиться другим чиновникам 
с точки зрения их «пунктиков» и вкусовых капризов.

С одной стороны, в них остается много кандидатов 
из 2016 года (что можно трактовать как боязнь слиш-
ком сильно куда-либо наклонять систему и понима-
ние, что «работать-то кто-то должен»). С другой – 
часть категорий, заметных в 2016-м и представлявших 
реальные группы интересов, вымывается.

Больше всего пострадала «муниципальная фракция»: 
многие бывшие мэры, ставшие депутатами, в списки 
либо не попали вовсе, либо оказались на явно непроход-
ных местах. «Единая Россия» сама фактически обнулила 
этот кадровый ресурс: в 2016-м в депутаты ушли многие 
из последних мэров, избиравшихся населением, а их 
преемники, выбранные депутатами, таким авторитетом 
обычно не пользуются, меняются часто (редкий мэр 
сейчас работает более двух лет) и в силу этого добавляют 
партиям не слишком много голосов.

Потихоньку вымываются космонавты, зато продол-
жается хождение в депутаты телеведущих: в Москве бал-
лотируются Тимофей Баженов с НТВ и Евгений Попов 
с «России 1». К когорте медийных личностей можно 
отнести и бывшую американскую заключенную, а ныне 
члена Общественной палаты Марию Бутину.

В Думе останутся старые спортсмены (Вячеслав 
Фетисов, Владислав Третьяк, Ирина Роднина, Антон 
Шипулин, Сергей Чепиков), к ним добавятся новые – 
лыжницы Елена Вяльбе и Любовь Егорова.

Среди бюджетников резко растет доля врачей раз-
ных профилей. Видимо, чиновники рассуждают при-
мерно так: раз пандемия, то люди должны голосовать 
за врачей автоматически. Хотя многие из выдвину-
тых медицинских работников никакого отношения к 
борьбе с ковидом не имеют.

На этом фоне новых работников образования на 
проходных местах немного.

За пять лет сменились 75 губернаторов в 63 реги-
онах, и на место ставленников старых региональных 
лидеров приходят другие чиновники.

В Госдуме традиционно окажется некоторое число 
крупных федеральных чиновников, бывших и нынеш-
них. Имеют шансы стать депутатами бывший министр 
труда и социальной защиты Максим Топилин, быв-
ший министр природных ресурсов и экс-губернатор 
Ямала Дмитрий Кобылкин, замминистра труда и 
социальной защиты и экс-депутат Ольга Баталина, 
бывший вице-премьер и экс-министр сельского хозяй-
ства, а ныне вице-спикер Госдумы Алексей Гордеев, 
директор департамента кадровой политики и развития 
персонала Минэкономразвития Татьяна Дьяконова.

В выдвижении кандидатов не обошлось и без 
семейственности. На проходном месте сын бывшего 
губернатора Ханты-Мансийского автономного окру-
га Александра Филипенко Василий, а также Ольга 
Ануфриева – старший партнер адвокатского бюро 
«Андрей Макаров и Александр Тобак», созданного 
главой думского комитета по бюджету Макаровым.

Попадет в Госдуму и сын крупнейшего магадан-
ского бизнесмена Александра Басанского, депу-
тат Магаданской гордумы Антон Басанский. А в 
Иркутской области уже многие пошутили, что в трех 
из четырех округов в регионе избираются родствен-
ники старших товарищей: сын покойного депутата 
Госдумы Юрия Тена и сам депутат Сергей Тен, сын 
бывшего мэра Иркутска Владимира Якубовского 
Александр, а также сын депутата Госдумы, девелопера 
Алексея Красноштанова Антон – сейчас он занимает 
пост первого вице-мэра Иркутска, а после выборов 
сменит отца в Москве.



66 http://www.nv-online.info

10 ÆÍI¡Íß 2021 ã.

Р О З Г А Л А С

ЭКСКЛЮЗІЎ

Боль археолагаў
З Вікторыяй Тарасевіч я пазнаёмілася на «сутках» – сядзелі ў адной камеры. Яна – археолаг, працуе ў Нацыянальным 

гістарычным музеі. Неаднаразова распавядала нам, зняволеным, пра сваю працу і археалагічныя раскопкі, на якія я, дарэчы, 
з’ездзіла ў якасці валанцёра. Вось толькі шкада – без Вікі: пасля «сутак» яна была вымушана сысці на самаізаляцыю.

15 жніўня – прафесійнае свята археолагаў. З гэтай нагоды Вікторыя Тарасевіч дала інтэрв’ю «Народнай Волі».
– Віка, на твой погляд, чаго не хапае 

сучаснаму беларускаму археолагу? Якія 
ёсць праблемы?

– Па-першае, у нас у краіне не існуе 
Інстытута археалогіі. Чаму? Пытанне, на 
якое мы, археолагі, хацелі б атрымаць 
адказ. Ёсць асобныя кафедры археалогіі 
ў вышэйшых навучальных устано-
вах, аддзелы археалогіі ў музеях, цэнтр 
археалогіі існуе ў Інстытуце гісторыі 
НАН Беларусі… Але гэтага недастат-
кова: гісторыкаў у інстытуце нашмат 
больш, чым археолагаў. Так, палявымі 
даследаваннямі займаюцца толькі каля 
сарака чалавек. Гэта крытычна мала…

Вось прывяду прыклад, каб было зра-
зумела, што я маю на ўвазе, калі кажу пра 
недахоп кадраў. На ўсю краіну ёсць толькі 
адзін спецыяліст, які займаецца вызна-
чэннем астанкаў рыб і вывучэннем пры-
лад для рыбалоўства. У нас зараз маецца 
адзін супрацоўнік, які займаецца вызна-
чэннем костак жывёл. Магу пералічыць 
на пальцах адной рукі археолагаў, якія 
вывучаюць археалогію бронзавага веку. 
Дасканала даследаваць які-небудзь перы-
яд з такой колькасцю кадраў фізічна 
немагчыма.

– А чаму ты пайшла ў археолагі? 
Мяркую, не ў заробках справа.

– Што і казаць, археалогіяй у нас шмат 
не заробіш. Таму многія людзі сюды не 
ідуць. На пасадзе навуковага супрацоўніка 
і ў музеі, і ў Інстытуце гісторыі зарплата – 
400–500 рублёў. Людзі, як кажуць, працу-
юць за ідэю.

– Я правільна разумею: праца пры-
ватных археалагічных кампаній ў нас 
забаронена?

– Не зусім. У нас проста адсутнічаюць 
нарматыўныя акты і законы, якія 
прапісвалі б іх існаванне. Займацца паля-
вой археалогіяй можа толькі тая асоба, 
якая працуе ў бюджэтнай арганізацыі: 
музеі, універсітэце, Інстытуце гісторыі 
НАН Беларусі. А каб атрымаць пер-
шы адкрыты ліст (афіцыйны дазвол) на 
раскопкі, трэба адпавядаць некаторым 
умовам: у цябе павінна быць пэўная 
адукацыя, дзве рэцэнзіі ад археолагаў 
з апісаннем тваіх навыкаў і ўдзелу ў 
палявых археалагічных даследаваннях, 
копіі дыпломаў... Адкрыты ліст выдаец-
ца толькі адной арганізацыяй у краіне – 
Нацыянальнай акадэміяй навук Беларусі, 
і туды ж ты павінен здаць справаздачу па 
выніках праведзенай працы. Па сутнасці, 
усё, што ты робіш, – з дазволу дзяржавы.

Пры гэтым у суседніх краінах існуюць 
прыватныя археалагічныя кампаніі, якія 
займаюцца, напрыклад, ратаўнічымі 
раскопкамі. Археолагаў фінансуюць, 
каб яны даследавалі тэрыторыі будучай 
будоўлі.

– А ці спрабавалі археолагі даведац-
ца, чаму ў нас прыватныя кампаніі заба-
ронены?

– Яны не забаронены. Іх проста 
юрыдычна не аформіш. Такія кампаніі 
маглі б таксама займацца ратаўнічымі 
раскопкамі і археалагічнымі экспертызамі 
і атрымліваць за гэта грошы. Зараз 
такой дзейнасцю займаецца толькі 
Нацыянальная акадэмія навук, і гэта 
прапісана ў інструкцыі аб парадку пра-
вядзення археалагічных даследаванняў і 
вядзення палявой дакументацыі пры іх 
правядзенні.

– Ці ёсць у нас так званыя чорныя 
археолагі?

– Так, ёсць. Праблема, якая, на жаль, 
пакуль што застаецца нявырашанай і 
вельмі балючай для археалагічнай навукі 
любой краіны. Чаму яны гэта робяць? 
Складана адказаць. Частка з іх цікавіцца 
гісторыяй, для іх гэта хобі. Іншыя займа-
юцца гэтым, каб атрымаць грошы. Чорны 
рынак сапраўды існуе, бо існуе попыт 
на археалагічныя артэфакты. Гэта так-
сама праблема, з якой не вядома, што 
рабіць. Чорныя археолагі вельмі шкод-
зяць помнікам: знаходкі адным капком 

рыдлёўкі выдзіраюцца з культурнага слоя 
і такім чынам пазбаўляюцца кантэксту. 
Чорны археолаг не вядзе дакументацыі: 
не адзначае на плане, дзе знайшоў ней-
кую рэч, не фатаграфуе, не апісвае, як 
прадмет ляжаў.... А гэта вельмі важна: 
аналізуючы інфармацыю, атрыманую 
падчас даследаванняў месца, дзе быў гэты 
вось выдраны аб’ект, можна даведацца, 
што за помнік, як на гэтым месцы жылі 
людзі, калі з’явілася гэта паселішча, як 
хавалі і што рабілі з целам памерлага, калі 
гэта могільнік. А так атрымліваецца кніга-
помнік з выдранамі лістамі-знаходкамі.

– А што яны з імі робяць?
– Частка чорных археолагаў калек-

цыянуе артэфакты, частка прадае. У нас 
былі выпадкі, калі такія вышукальнікі 
спрабавалі прадаць свае калекцыі ў музей. 
Але музей з такімі людзьмі не працуе, 
таму што знаходкі атрыманы несанкцыя-
наваным шляхам.

– Якія яшчэ існуюць праблемы?
– У нас слаба развіваюцца некато-

рыя археалагічныя накірункі. Як пры-
клад: паводле міжнародных стандартаў 
помнікам археалогіі лічыцца аб’ект, якому 
больш за 120 гадоў. Месцы баёў Першай і 
Другой сусветных вайнаў не ўпісваюцца 
ў гэтыя нормы. І чорны археолаг гэтым 
можа прыкрывацца: маўляў, помніку не 
120 гадоў, я нічога не парушыў.

У заходніх краінах ёсць практыка 
даследавання месцаў баёў, месцаў маса-
вых пахаванняў, нягледзячы на гэтыя 
міжнародныя нормы. Такі напрамак 
даследаванняў носіць назву «археалогія 
канфліктаў». А вось у нас такіх археолагаў, 
якія развіваюць гэтую галіну, вельмі мала. 
Прыгадаць магу аднаго толькі спецыяліста 
– загадчыка цэнтра археалогіі Інстытута 
гісторыі НАН Беларусі Вадзіма Кошмана. 
На цэлы пласт гісторыі Беларусі адзін 
чалавек – як так?

Яшчэ ёсць 52-і спецыялізаваны пошу-
кавы батальён, які займаецца даследа-
ваннем і перапахаваннем парэшткаў 
загінулых падчас Першай і Другой сус-

ветных вайнаў. Аднак іх методыка зусім 
не археалагічная.

– На твой погляд, навошта наогул 
археалогія?

– Я часта думаю над гэтым пытаннем. 
І знаходжу адказ. Шмат людзей не раз-
умеюць, што да Полацкага княства на 
тэрыторыі Беларусі таксама было жыц-
цё. У нас вельмі багатая дапісьмовая 
гісторыя, пра якую мала хто ведае праз 
тое, што навуковыя даследаванні скла-
дана перакладаюцца з навуковай мовы 
на мову звычайнага чалавека, новыя 
адкрыцці і вынікі даследаванняў укараня-
юцца ў падручнікі марудна… Калі гарта-
еш некаторыя з іх, складваецца ўражанне, 
што «жыццё-быццё» Беларусі пачынаецца 
з Полацкага княства. А да гэтага што? 
Хіба нічога не было? Адзін параграф у 
падручніку на сотні тысяч гадоў гісторыі!

Археалогія – гэта адзінае, што можа 

дапамагчы даведацца пра дапісьмовую 
гісторыю. Для мяне вельмі важна праз 
археалогію спрабаваць паказаць звычай-
наму чалавеку, што адбывалася раней. 
Мала хто будзе чытаць навуковыя арты-
кулы, трэба шукаць іншыя формы для 
падачы матэрыялу. Напрыклад, я займа-
юся некрапалістыкай – даследаваннем 
таго, як той ці іншы народ ладзіў паха-
ванне сваякоў. Наогул смерць лічыцца 
нейкай табуіраванай тэмай, але ж яе 
можна зрабіць даступнай і нават цікавай 
для простых людзей. Вось мая каляжан-
ка прапанавала ўключыць у існуючы 
музейны праект коміксы, якія ў даступ-
най форме паказвалі б, як хавалі сваіх 
нябожчыкаў сотні і тысячы гадоў таму. 
Мы, археолагі і музейшчыкі, выстаўляем 
знаходкі з месцаў пахавання, а комікс 
даступна знаёміць з тым, як яны трапілі 
ў зямлю. Чаму не? Але на добрую выставу 
патрэбна шмат папрацаваць археолагам, 
музейшчыкам, мастакам, дызайнерам, а 
таксама добрае фінансаванне, час.

– А калі, напрыклад, сёння загада-
юць стварыць Інстытут археалогіі, гэта 
будзе магчыма здзейсніць?

– Стварыць можна, але з кадрамі 
праблема. Калі нават усіх выпускнікоў 
гістфакаў сабраць і паабяцаць ім добрую 
зарплату, іх не хопіць, каб стварыць якас-
ную ўстанову. Інстытут археалогіі – гэта 
не толькі археолагі, але і антраполагі, 
музейшчыкі, рэстаўратары. Вось якраз 
апошніх, хто б спецыялізаваўся на 
рэстаўрацыі і кансервацыі археалагічных 
артэфактаў, у нас амаль няма. Проста 
няма айчынных ўстаноў, дзе іх рыхтуюць 
(апроч керамістаў). І тут ёсць два вары-
янты: альбо мы адпраўляем людзей за 
мяжу, дзе яны змогуць атрымаць адука-
цыю рэстаўратара, альбо мы адкрываем 
нешта ў сябе.

– Былы дырэктар Інстытута гісторыі 
НАН Беларусі Вячаслаў Даніловіч у 
адным з інтэрв’ю дзяржаўнай газе-
це сказаў: «Археалагічнай наву-
цы сёння надаецца вельмі вялікая 
ўвага на самым высокім дзяржаўным 
узроўні, у тым ліку дзякуючы пад-
трымцы прэзідэнта. Кіраўніцтва 
Акадэміі навук нас у гэтым пла-
не заўсёды падтрымлівае. У выніку 
створана сістэма археалагічных 
даследаванняў, якая дазваляе рухац-
ца наперад, праводзіць раскопкі і 
адначасова на належным узроўні 
захоўваць археалагічнаую спадчыну». 
Думаю, што ты магла б уступіць з ім у 
палеміку…

– Сістэма археалагічных раско-
пак адсутнічае. Зараз археалагічнымі 
даследаваннямі ахоплена далёка не ўся 
тэрыторыя нашай краіны і не ўсе перы-
яды! Так, напрыклад, вялікі акцэнт у 
археалагічных даследаваннях робіцца на 
вывучэнні перыяду ўзнікнення першых 
гарадоў, у цэлым перыяду Старажытнай 
Русі, і пры гэтым па-за ўвагай застаюцца 
іншыя, не менш важныя, тэмы. Прычын 
адсутнасці такой сістэмы даследаванняў 
маса, у тым ліку кадравы недахоп. 
Таму часам археолаг вымушаны быць 
спецыялістам не толькі ў адной вузкай 
тэме. Не болей за паўсотні археолагаў на 
некалькі сотняў тысяч гісторыкаў! Наогул 
арганізацыя палявых даследаванняў – 
працэс, які займае шмат сіл і фінансаў з 
боку археолага. І ў большасці выпадкаў 
для падтрымання жыццядзейнасці 
экспедыцыі, для закупкі абсталяван-
ня археолаг любой установы вымушаны 
ўкладаць свае грошы.

– Пры зарплаце, скажам, 500 рублёў?
– Так. Але пра гэта чамусьці ніхто не 

гаворыць ў інтэрв’ю…
– А як табе такое выказванне Вадзіма 

Лакізы, кандыдата гістарычных навук, 
дырэктара Інстытута гісторыі НАН 
Беларусі: «Ёсць пэўныя нарматыўна-
прававыя акты, якія абавязваюць заказ-
чыка ажыццяўляць і выконваць меры 

па ахове археалагічнай і гісторыка-
культурнай спадчыны. Калі адбываюц-
ца буйныя будаўнічыя ці іншыя рабо-
ты, археолагі павінны ажыццявіць 
археалагічную экспертызу і вырата-
вальныя археалагічныя даследаванні. 
У нашым выпадку ў Полацку будуць 
праводзіцца менавіта такія выра-
тавальныя ахоўныя археалагічныя 
даследаванні»?

– Згодна з тым, што ўсё рэгламентуец-
ца актамі. І сапраўды, на месцах будоўлі 
праводзяцца экспертызы і ратаўнічыя 
даследаванні. Цытата Вадзіма Леанідавіча 
пра тое, што вялікая колькасць навуко-
вых работ праводзіцца ў зонах будоўлі, – 
праўда. Большасць адкрытых лістоў выда-
ецца менавіта на ратаўнічыя раскопкі. 
Але праблема ў тым, што ў галаве як про-
стага чалавека, так і чалавека ва ўладзе 
няма яскравага асэнсавання каштоўнасці 
помніка, яго важнасці для гісторыі і куль-
туры краіны, – і праз гэта помнікі псуюц-
ца і знішчаюцца. Відавочна, што некато-
рыя будаўнічыя арганізацыі не просяць 
ажыццяўляць археалагічныя экспертызы 
і праводзіць ратаўнічыя раскопкі – гэта ж 
грошы! Прасцей змаўчаць, не звяртацца і 
зрабіць выгляд, што помніка не было.

– Як наогул ідуць справы з захаван-
нем гісторыка-культурнай спадчыны ў 
Беларусі?

– У нас з гэтым ёсць столькі праблем 
і нюансаў, што ў адной публікацыі не 
распавесці. Асноўная з іх – праца па 
ўключэнні помнікаў у Дзяржаўны спіс 
гісторыка-культурных каштоўнасцяў і 
вядзенне рэестра археалагічных аб’ектаў. 
На сёння у спіс ўключана вельмі малая 
колькасць вядомых помнікаў археалогіі, 
іх значна больш.

– Што дае ўключэнне помніка ў такі 
спіс?

– Ствараецца пэўная дакументацыя, 
якая не дазваляе праводзіць на гэтым 
месцы нейкія земляныя і будаўнічыя 
працы. Такім чынам гэтыя помнікі 
ахоўваюцца дзяржавай. А тыя, што не 
ўключаны ў спіс, напрыклад, могуць 
выкарыстоўвацца ў гаспадарчых мэтах 
якімі-небудзь структурамі. То бок там 
могуць правесці гаспадарчыя работы і 
зрабіць выгляд, што не заўважылі помнік 
на гэтым месцы. Часам такім чынам 
знішчаецца археалагічная спадчына.

Ці, напрыклад, археолаг праводзіў раз-
ведку, знайшоў помнік, але не была пра-
ведзена праца па ўключэнні яго ў спіс, 
бо не толькі археолаг павінен гэтым зай-
мацца. Уключэнне помніка ў спіс, вяд-
зенне рэестра рэгламентуюцца рознымі 
нарматыўнымі актамі. Але на практыцы 
прапісаныя там пункты не выконваюцца. 
Чаму? Не ведаю. Пытанне не да мяне.

Уключэнне помніка ў спіс прыцягвае да 
яго ўвагу. Шыльда ля помніка археалогіі 
паведамляе, што тут нешта ахоўваецца. 
Галоўнае, канешне, гэта захаваць для 
будучых пакаленняў. Адзін з шляхоў – 
музеефікацыя. Вядома, што ёсць такая 
практыка, як музеі пад адкрытым небам, 
– яны ёсць у Еўропе і нават у Расіі. Але ў 
нас не так шмат помнікаў археалогіі, якія 
маюць музейны статус. Быў распрацаваны 
праект музеефікацыі гістарычнага цэнтра 
горада Мінска «Мінскае замчышча», але, 
на вялікі жаль, ён не рэалізаваны. Падчас 
будаўніцтва станцыі метро «Няміга» 
былі выяўлены фрагменты старажытных 
пабудоў, якія закансервавалі (засыпалі). 
Для музея планавалася ўскрыць гэтыя 
пабудовы ў выглядзе раскопак, а над імі 
зрабіць нешта накшталт амфітэатра. Такі 
праект патрабаваў бы вялікіх фінансавых 
ўліванняў, бо адна справа ўскрыць 
драўляныя пабудовы, іншая – захаваць іх 
на доўгі час, таму што ад судакранання з 
сучасным паветрам археалагічнае дрэва 
разбураецца, калі яго не закансерваваць. 
На жаль, грошы на рэалізацыю праекта 
так і не былі знойдзены.

Глафіра ЖУК.

У нас вельмі багатая 
дапісьмовая гісторыя, 

пра якую мала  
хто ведае праз тое,  

што навуковыя 
даследаванні складана 

перакладаюцца  
з навуковай мовы  

на мову звычайнага 
чалавека, новыя 
адкрыцці і вынікі 
даследаванняў 
укараняюцца  

ў падручнікі марудна… 
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30-летию Великой августовской демократической 
революции 1991 года посвящается

(Продолжение. Начало в №№53–59.)

Уникальная сделка ВОУ-НОУ
31 марта 2020 года первый президент Украины 

Леонид Кравчук заявил, что компенсация за вывезен-
ное из Украины в Россию ядерное оружие могла бы 
составить 250 миллиардов долларов. Откуда он взял эту 
цифру? Как считал? Непонятно… Кравчук, видно, рас-
считывал, что Бориса Николаевича и других участников 
тех событий нет в живых, а ныне живущие ничего не 
знают. Напрасно…

Кравчук рассказал, что украинцы передали в Россию 
тактическое ядерное оружие, самолеты ТУ-22М, 46 твер-
дотопливных ракет, а также ракеты на жидком топливе. 
Единственное – Кравчук забыл сказать о том, что за это 
оружие украинцам уже заплатили. Причем заплатили 
сотни миллионов долларов. Заплатили американцы и 
заплатили русские. Американцы – живыми деньгами, 
русские – поставкой топлива для украинских атомных 
электростанций.

Компенсация России в виде топлива была на сумму 160 
миллионов долларов. Но материальный эффект был гораз-
до более существенный. На российском топливе украин-
ские атомные станции могли работать в течение трех лет (с 
некоторым падением мощности – 4–5 лет). Доля атомных 
электростанций в украинском производстве электроэнер-
гии – половина. Таким образом, во второй половине 1990-х 
годов Украина получала дешевую электроэнергию. А ее 
экономика таким образом – сотни миллионов долларов.

В 1997 году Россия заплатила еще и за расщепляю-
щиеся материалы 200 миллионов долларов. Эти деньги 
были списаны с государственного долга Украины.

Американцы потратили напрямую свыше полумил-
лиарда долларов на разные проекты по ликвидации 
ядерного оружия Украины, в том числе по известной 
программе Нанна-Лугара.

Также американцы реализовывали разные вспомо-
гательные проекты. Например, финансировали жилье 
для офицеров, служивших в ядерных войсках, создали 
Украинский научно-технологический центр для укра-

инских ученых-ядерщиков и т.д. Всего на разные такие 
программы они потратили до 300 миллионов долларов.

Если всё это суммировать, то легко подходим к циф-
ре 1,2 миллиарда долларов (без эффекта дешевой элек-
троэнергии). Это разве не деньги! Особенно по меркам 
начала-середины 1990-х годов, когда цены и зарплаты 
были другими.

Поэтому свое ядерное оружие украинцы не отдали, а 
продали за хорошие деньги. Удивительно, почему Кравчук 
об этом не вспоминает… Да и в России про это почему-то 
молчат. Может, забыли? А может, сегодняшние дипломаты 
и депутаты этого просто не знают?

В украинской прессе периодически раздается плач 
по потерянному ядерному оружию. По-моему, это всё 
равно как плакать по квартире, которую ты продал 25 лет 
назад. Мол, сейчас моя квартира стоит совсем других денег 
(Кравчук теперь оценивает проданную «ядерную кварти-
ру» в 250 миллиардов долларов). Но, извини, 25 лет назад 
тебе как воздух нужны были бабки. Ты на них жил. Ел, 
пил, покупал одежду. Извини, друг… Забудь свою квар-
тиру. Там уже давно живут другие люди. И разве можно 
назвать эту продажу глупостью или изменой? Просто 
срочно требовались деньги, которых не было.

Но есть еще одно очень важное обстоятельство, 
о котором сейчас принято забывать. И не только на 
Украине, увы. После распада Советского Союза США 
остались единственной сверхдержавой. Главным миро-
вым начальником. И, в принципе, могли настоять на 
том, чтобы советское ядерное оружие было распределе-
но между крупнейшими постсоветскими государствами. 
Но американцы сделали однозначный выбор – един-
ственной ядерной из стран бывшего СССР должна 
оставаться Россия. Почему? Не кажется ли такая 
позиция странной сегодня, когда многие пропаган-
дисты уверяют нас, что в Вашингтоне после краха 
коммунистической империи всегда жаждали распада 
и самой Российской Федерации? А потому, что аме-
риканские лидеры доверяли тогдашнему российскому 
руководству. И лично Борису Ельцину. И искренне 
считали, что глобальный контроль над ядерными воо-
ружениями возможен, только если ответственность на 
себя за эти вопросы от имени рухнувшего СССР экс-
клюзивно возьмет ельцинская Россия. Должны ли мы 
сказать спасибо Борису Николаевичу за статус, которым 
сегодня так гордимся?

Заметим, что деньги на топливо для украинских атом-
ных электростанций Россия получила от американцев в 
рамках уникальной сделки ВОУ-НОУ (высокообогащен-
ный уран – низкообогащенный уран). Об этой сделке стоит 
сказать. Именно эта сделка позволила сохранить россий-
скую атомную промышленность, обеспечить стабильный 
источник финансирования на долгие 20 лет, удержать в 
отрасли уникальных специалистов.

Суть соглашения заключалась в том, что российский 
оружейный уран перерабатывался в топливо для атом-
ных электростанций США. За время действия контракта 
(последняя поставка была в 2013 году) США получили 
14.446 тонн низкообогащенного урана, Россия – 17 мил-
лиардов долларов. Каждая десятая лампочка в Америке 
горит на русском уране. Поставка нашего топлива про-
должается и после окончания срока сделки.

Есть, конечно, люди, которые ругают ВОУ-НОУ. Типа 
мало взяли. Называют какие-то триллионы, которые 
якобы недополучили. В общем, рассуждения в духе 
Кравчука. Эти люди не помнят, что происходило с 
экономикой в 1992–1993 годах. Или просто не знают. 
Кстати, США, «подсев» на русский уран, практически 

перестали развивать собственные технологии по разде-
лению изотопов урана.

Эта сделка не могла состояться без Ельцина. 
Потребовалась его смелость. Ведь контракт-то нестан-
дартный. Даже некоторые детали контракта переговор-
щики согласовывали напрямую с Ельциным, невероят-
но ускоряя тем самым процесс. Американская сторона 
тоже действовала очень позитивно. И активно. Белый 
дом непосредственно был вовлечен. Настоящим двигате-
лем этой истории стал российский министр по атомной 
энергии Виктор Михайлов. Говорят, когда он впервые 
рассказал на коллегии министерства о замысле ВОУ-
НОУ, присутствующие испытали шок. Ни один член 
коллегии не поддержал. Но Михайлов оказался настой-
чив и в итоге убедил всех.

Это соглашение начиналось в эпоху Ельцина, завер-
шилось в эпоху Путина–Медведева. Несмотря на все 
повороты российско-американских отношений, серьез-
ных политических трений по этому вопросу не было. 
Никто не ставил сделку под удар. Настолько она была 
серьезной.

Еще одну мегасделку в атомной сфере реализовать 
не удалось. Была идея объединить в один консорциум 
все атомные электростанции в США, Франции и быв-
шем СССР. Представьте масштаб! Это была бы самая 
крупная компания в мире на долгие-долгие годы. Она 
могла взять на себя строительство и эксплуатацию атом-
ных станций в любой точке мира, включая поставку 
топлива. Американское политическое влияние в мире 
и технологии плюс российский опыт, специалисты и 
дешевое топливо могли бы обеспечить глобальный успех 
проекта, практически создать монополию в сфере атом-
ной энергетики. Но этот проект, о котором почти никто 
никогда не рассказывал, не получил развития из-за раз-
ных тонких политических интриг в России и Америке.

Когда вы в очередной раз услышите, как Ельцин 
разваливал страну и подрывал ее позиции на между-
народной арене, вспомните, как нам удалось сохранить 
ядерное оружие. Без которого, как теперь нас уверяют 
ненавистники первого президента России, американцы 
съели бы нас со всеми потрохами, не поморщившись. 
Учебник истории бывает несправедлив, но справедли-
вой должна быть наша память.

(Продолжение следует.)

Ельцин и украинское 
ядерное оружие

(Фрагменты будущей книги «От Ельцина до Путина. И обратно»)

                           СТРАНИцЫ НОВЕЙШЕЙ ИСТОРИИ

Алексей дЬЯчеНКО,  
бывший зять Бориса ельцина

ЛЁС ЧАЛАВЕКА

«Пастаялі некалькі хвілін каля 
карагода – і па нас прыйшлі»
Да верасня 2020 года сям’я Ляшко гора 

не знала. Андрэй працаваў у Еўрасаюзе 
дальнабойшчыкам, добра зарабляў і 
ўтрымліваў сям’ю. Паліна з малымі дзецьмі 
сядзела ў дэкрэтным адпачынку.

13 верасня маладая сям’я гуляла ў цэн-
тры Брэста. Убачылі карагод.

– Спачатку нехта ўключыў музыку, гучалі 
«Перамен!», песні NRM, іншых гуртоў, людзі 
танцавалі. Людзі былі такія натхнёныя, 
радасныя, прыгожа апранутыя, нібыта свя-

та нейкае. Нехта купляў і раздаваў марозіва. 
Мы стаялі на ходніку і назіралі за гэтым. 
Пастаялі мо некалькі хвілін і пайшлі. А 
потым па нас прыйшлі… – кажа Паліна.

– У той дзень усюды былі супрацоўнікі 
ДАІ, «ціхары», аўтазакі. Людзі нічога благога 
не рабілі. Проста спявалі, весяліліся. Знянацку 
прыехаў вадамёт і пачаў паліваць людзей – 
без ніякага папярэджання. І не толькі людзей 
– ходнікі, тралейбусы, шапікі, крамы – па 
коле, усё, што было побач. Гэта было пер-
шае ўжыванне вадамёта ў Брэсце. І ніхто 
не папярэдзіў людзей, што трэба вызваліць 
праезную частку, што будзе ўжыты вада-

мёт! Потым мы ўбачылі бусы, АМАП пачаў 
хапаць і біць людзей – усіх, каго толькі бачылі, 
– узгадвае брэстаўчанка.

За тыя некалькі хвілін назірання за кара-
годам Паліна і Андрэй сталі падазраванымі ў 
крымінальнай справе, як і дзясяткі жыхароў 
Брэста. Андрэю забаранілі выезд за мяжу. Ён 
застаўся без працы, сям’я – без грошай.

8 чэрвеня Паліну і Андрэя, а разам з 
імі яшчэ восем чалавек асудзілі за карагод, 
далі тэрміны – абмежаванне волі. Калі б 
Андрэй паехаў на «хімію», то сям’я заста-
лася б без карміцеля, ды яшчэ давялося б і 
яму дапамагаць перадачамі і грашыма.

«Лепш свабода і няпэўнасць, 
чым стабільная турма  

на Радзіме»
Яны выдатна разумелі: некалькі 

парушэнняў на «хіміі» – і Андрэй едзе ў турму. 
Нейкае парушэнне ў Паліны – і яна едзе на 
«хімію», а дзеці – у прытулак ці дзіцячы дом.

– Нас судзілі ні за што. Іх нішто не спыніла. 
Яны ведалі пра дзяцей, пра маю цяжарнасць. 
Як і пра тое, што мы ні ў чым не вінаватыя. 
Гэта разумелі і следчыя, і суд, і пракуроры. 
Але дзейнічалі жорстка і па ўказцы. Усім, хто 
даходзіць да суда ў «палітычных» справах, 
даюць тэрміны. І мы гэта цудоўна разумелі, 
разумеў і наш адвакат. Таму, каб не марна-
ваць грошай, перад судом мы вырашылі, што 
будзем абараняць сябе самі як зможам. Было 12 
абсурдных пасяджэнняў. Яны прайшлі хутка. І 
мы атрымалі тэрміны. Разумеючы, што апе-
ляцыя нічога не зменіць, мы пайшлі на край-
нюю меру – проста ўцяклі з краіны. Калі б мы 
засталіся – я нават не магу ўявіць, што магло 
б з намі здарыцца. Муж у вязніцы, я з двума 
малымі дзецьмі і немаўлём без сродкаў для 
існавання на «хатняй хіміі». На Радзіме мы не 
былі б ў бяспецы, – тлумачыць маладая маці.

Прыкладна праз паўтара месяца ёй 
нараджаць. Але як і дзе – Паліна і Андрэй 
пакуль не ведаюць.

– Мы ішлі пехам... Праз лясы і бало-
ты. Многа чаго я пакуль не магу раска-
заць – каб не пашкодзіць іншым людзям. 
Гэты «паход» даўся мне ў знакі пры і так 
нялёгкай цяжарнасці. Мы абралі свабоду і 
няпэўнасць тут, а не стабільную турму на 
Радзіме. Маральна гэта страшна і балюча. 
Але мы спадзяёмся, што нармальныя людзі, 
беларусы, нас падтрымаюць. Вядома, мы 
хочам вярнуцца дамоў, у новую Беларусь, 

пра якую мараць так шмат людзей, – 
зазначае Паліна.

Цяпер яны вырашаюць процьму пра-
блем ва Украіне: як легалізавацца, за што 
жыць, куды ўладкаваць сына і дачку.

– Дзе гэта ўсё будзе? Як гэта зрабіць у 
кароткі тэрмін? Аформіць дакументы, у 
тым ліку на дзяцей, купіць усё неабходнае 
для немаўляці – вось такія цяпер асноўныя 
праблемы і страхі, – уздыхае маладая маці.

Дзеці былі напалоханы ўсімі гэтымі 
падзеямі.

– Яны і цяпер не могуць зразумець, чаму 
мы не дома, дзе мы і што адбываецца. Але 
мы стараемся забаўляць іх, адцягваць увагу 
ад гэтых дарослых праблем.

Што за «карагодная справа»?
13 верасня падчас акцыі пратэсту 

супраць фальсіфікацыі выбараў сотні 
брастаўчан выйшлі на скрыжаванне пра-
спекта Машэрава і бульвара Касманаўтаў, 
дзе зладзілі карагод.

Паводле сцвярджэння абвінавачання, 
людзі «дзейнічалі ў групе з іншымі асобамі, 
якія на праезнай частцы гучна крычалі, 
свісталі, выгуквалі лозунгі, пляскалі ў ладкі, 
наўмысна бралі актыўны ўдзел у групавых 
дзеяннях, якія груба парушаюць грамадскі 
парадак, перашкаджалі працы транспарту, 
прадпрыемстваў і арганізацый».

Сілавікі ўжылі супраць жыхароў Брэста 
вадамёт і разагналі карагод.

Усяго па крымінальнай справе праход-
зяць прынамсі 60 чалавек. Ужо прайшлі 
пяць судоў, на якіх судзілі па 10–14 
жыхароў Брэста.

Суды над наступнымі «партыямі» пра-
цягваюцца і цяпер.

«Не ведаю, дзе буду нараджаць»
Паліна і Андрэй Ляшко выхоўваюць дваіх малых дзяцей трох і шасці гадоў і чакаюць трэцяга. Аднак радасць чакання азмрочана прысудам за карагод у Брэсце. 

Паліна атрымала паўтара года «хатняй хіміі», Андрэй – паўтара года калоніі-пасялення.
Разумеючы, што сям’я можа быць разбурана дашчэнту, а дзеці пойдуць у прытулак, Паліна з Андрэем вырашылі ўцячы з Беларусі.
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па-за ГуЛьнЁЙ

«Дзень Волі – гэта вясна!»
КРЫЖаванКа

Па гарызанталі: 1.Вольнаму 
…, уратаванаму рай (прык.). 
5.Рэсурсы. 7.Народная назва 
Перуна, беларускага бога агню. 
8.Густы пах якога-небудзь рэчыва 
(перан.). 10.“Хай свята дружбы буд-
зе лепшым святам, // Хай векам 
дружбы наш завецца …” – з вер-
ша С.Грахоўскага “Патрэбен чала-
веку чалавек”. 11.Лубяны абадок 
у сіце. 13.“Настаў доўгачаканны 
…, // Пад сцягам бел-чырвона-
белым // Чакае перамога нас” – з 
верша М.Танка “Ты чуеш, брат?”. 
14.Робячы …, на дабро не надзейся 
(прык.). 15. … вольны, калі ў яго 
ёсць крылы (прык.). 16.Зведзеныя 
ў адно цэлае тэксты, звесткі. 
18.Жалезарудны матэрыял. 20.“Гэта 
…, гэта крык, што жыве Беларусь!” 
– з верша Я.Купалы “Гэта крык, 
што жыве Беларусь!”. 22.Тое, што 
і раскоша. 24.Заключэнне міру 
(разм.). 26.Абы-як жыць – толькі 
… капціць (прык.). 27.Рукапісная 
копія. 28.Вялікае марское судна. 

29.“Дзе на ўзлеску юная вясна // 
Першыя … рассыпае” – з верша 
Ул.Някляева “Красуня-вясна”.

Па вертыкалі: 1.“Дзень Волі 
– гэта …! // Гэта нашых сар-
дэц Адраджэнне!” – з верша 
К.Вольнага “Дзень Волі”. 2.“Прыціх 
наш …: // Маўчаць, усе маўчаць. 
// Свабодай карыстаюцца сачкомы, 
// Каб тых, хто мысліць, у астрог 
саджаць” – з верша Ул.Дубоўкі 
“За ўсе краі, за ўсе народы све-
ту”. 3.Чые …, таго і воля (прык.). 
4.І … ёсць, ды волі няма (прык.). 
6.У каменным мяшку, а … вольная 
(прык.). 9.“Галоўным быў не хлеб, 
галоўным была …” – Ул.Караткевіч. 
12.“…, які аднойчы адмовіўся ад 
волі, назаўжды робіцца вязнем” 
(В.Быкаў). 15.Аптыміст бачыць …, 
а песіміст – дзірку ад … (прык.). 
17.К.Дуж-… – поўнае прозвішча 
беларускага грамадска-палітычнага 
дзеяча, аўтара эскіза бел-чырвона-
белага сцяга, сімвала незалежнасці 

Беларусі. 19.“Змагацца за волю 
– …, // Змагацца за праўду – не 
страх” – з верша Л.Геніюш “Не 
прашу”. 21.“Зрабі свабоднай, зрабі 
шчаслівай // Краіну нашу і наш …!” 
– з верша Н.Арсенневай “Малітва 
за Беларусь” (“Магутны Божа”). 
22.Час сутак. 23.Адзенне, строі. 
25.Апавядальны род літаратуры.

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі:  1.Воля. 

5.Фонд. 7.Грымотнік. 8.Настой. 
10.Век. 11.Абечак. 13.Час. 14.Зло. 
15.Арол. 16.Звод. 18.Акатыш. 
20.Енк. 22.Роскаш. 24.Замірэнне. 
26.Неба. 27.Спіс. 28.Карабель. 
29.Пралескі.

Па вертыкалі: 1.Вясна. 2.Край. 
3.Поле. 4.Сіла. 6.Думка. 9.Свабода. 12. 
Чалавек. 15.Абаранак. 17.Душэўскі. 
19.Шчасце. 21.Народ. 22.Раніца. 
23.Убор. 25.Эпас.

лявон ЦЕлЕШ.
г.Дзяржынск.
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Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства 
«Выдавецтва  «Беларускі Дом друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. 220013, Мінск, пр-т Незалежнасці, 79/1. Падпiса-
на ў друк 18.05.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  21 611 экз. За каз № 1524.63222 – для індывідуальных падпісчыкаў, 

632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Заснавальнiк, выдавец  
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцыi: 220030 Мiнск, вул.Энгельса, 34а. 
Прыёмная: тэл./факс (017) 328-68-71. 

Рэкламны аддзел (017) 328-66-09.
nvonlineinfo@gmail.com 
http://www.nv-online.info 

ШаХматЫ

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЖЫлКО.

з  пЕРШЫХ  вуСнаЎ

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

У мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

65 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір ШАНТАРОВІЧ:
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

футБОЛ

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы 9-га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі Рыгора Барадуліна.
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Ізноў гульня…
Чэмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.

Як стала вядома, жаночае 
першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на  ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларускі Дом друку». ЛП №93/106 ад 30.04.2004.  Пр-т Незалежнасці, 79/1, 220013, г. Мінск. Падпiса на ў друк 
10.08.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 040 экз. За каз № 2504.

Из пЕРвЫХ уСт дуХОЎнаЕ
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр ЛIПСКI

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

(Працяг. Пачатак у №№ 53-62.)
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Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Хто такі Брэндан Козун?
Мінскае хакейнае “Дынама” дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

Младшего сына Мирона известная белорусская актриса родила очень быстро. За полчаса до его рождения 
она еще собиралась в магазин и на тусовку с друзьями – на роды не было даже намека!

Владимир ЯПРИНЦЕВ:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

Бизнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце Александре Медведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПРИНЦЕВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– Если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– Если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– Сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
Сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

Алесь СИВЫЙ.
Фото: tribuna.com.

ЛЕГІЯнЕРЫ

ЧаСтнаЯ ЖИзнь

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард Брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Алесь СВЯТлАНІЧ.

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина ВЕТРОВА.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).
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 (017) 363-66-04

Вось дык  
злодзей!

Бібліяклептаманам назы-
ваюць чалавека, які крадзе 
кнігі. Адзін з самых вядо-
мых бібліяклептаманаў – 
Стывен Блумберг, які скраў 
больш за 23.000 рэдкіх кніг 
з 268 бібліятэк. Каб скласці 
сваю калекцыю, якая ацэнь-
ваецца прыкладна ў 20 
мільёнаў долараў, Блумберг 
выкарыстоўваў самыя раз-
настайныя метады: часам ён 
прабіраўся ў бібліятэку цераз 
вентыляцыйную сістэму і 
нават шахту ліфта.

Правапіс 
рэфармаваўся 

двойчы
У 1918 годзе мовазнаўца 

і грамадска-палітычны дзеяч 
Браніслаў Тарашкевіч выдаў 
“Беларускую граматыку для 
школ” кірыліцай і лацінкай. 
Гэта была першая практыч-
ная граматыка. Канешне, 
былі ў яе і пэўныя недахо-
пы, якія дапрацоўваў у сва-
ёй граматыцы Язэп Лёсік. 
Распрацаваны ім правапіс 
называецца класічным, 
або “тарашкевіцай”. З 1933 
года ў выніку разгортван-
ня русіфікацыі замацавала-
ся так званая “наркамаўка”. 
Гэты правапіс рэфармаваўся 
двойчы: у 1956-м і ў 2008 год-
зе. Апошнім варыянтам мы 
карыстаемся сёння.

Калі чытаеш – 
менш міргаеш

У сярэднім мы міргаем 17 
разоў у хвіліну, 14.280 разоў за 14 
гадзін у дзень, 5,2 мільёна разоў 
на год. Калі чалавек чытае, ён 
міргае менш, таму нашы вочы 
вельмі стамляюцца.

Зялёны колер 
вачэй – рэдкі

Мяркуецца, што толькі 2 
працэнты насельніцтва све-
ту маюць зялёныя вочы, што 
азначае, што іх менш за тых, 
у каго радужная абалонка мае 
кары, чорны, блакітны, шэры 
колер. Гэта можа быць па 
шэрагу прычын.

Разумныя 
дэльфіны

Дэльфіны ведаюць свае 
– прыдуманыя самастойна – 
імёны, ведаюць, як клічуць 
сяброў і знаёмых. Знаёмячыся, 
прадстаўляюцца. І потым 
звяртаюцца адзін да аднаго па 
імёнах.

Врач назвала количество 
сала, которое можно 

съесть за день без вреда
Есть его необходимо в первой половине дня

Врач-диетолог Маргарита Королёва назвала коли-
чество сала, которое можно съесть за день без вреда 
для здоровья. Об этом специалист сообщила в беседе 
с ФАН.

Королёва отметила, что сало является полезным 
для здоровья мужчин и женщин продуктом. Дело в 
том, что он богат арахидоновой кислотой, которая 
влияет на построение гормонов. Помимо прочего, 
она оказывает положительное воздействие на репро-
дуктивную функцию человека.

Также этот продукт полезен для иммунитета, что 
особенно важно во время распространения вирусных 
инфекций.

Специалист сообщила, как необходимо есть сало, 
чтобы не нанести вред здоровью. По ее словам, чтобы 
избежать задержки жидкости из-за потребления этого 
соленого продукта, его следует есть в первой половине 
дня и в небольшом количестве: «Небольшого кусоч-
ка, 50–100 граммов в день, вполне достаточно для 
того, чтобы получить всю пользу из этого продук-
та. Зимой сало может приниматься на регулярной 
основе, изо дня в день. Маленький кусочек сала можно 
положить на какой-нибудь хрустящий хлебец».

Віктара Ганчарэнку выціснулі з ЦСКА
А яшчэ напярэдадні футбольныя спецыялісты і прадстаўнікі СМІ гадалі: ці дапрацуе беларускі трэнер у армейскай камандзе да канца сезона?

Вясной мінулага года, пас-
ля таго як ЦСКА прайграў 
піцерскаму «Зениту» 0:4, Віктара 
Ганчарэнку ўжо адпраўлялі ў 
адстаўку, а ў СМІ пачалося такое 
цкаванне, што Віктар Міхайлавіч 
махнуў на ўсё рукой і з’ехаў у 
Беларусь.

Затым, безумоўна, эмоцыі 
ўлягліся і ў трэнера, і ў яго 
крытыкаў, і ўсе сышліся на тым, 
што Ганчарэнка павінен вярнуцца ў 
каманду і працягваць працу.

Нядаўняе паражэнне ЦСКА ад 
«Зенита» не стала каталізатарам 
для новай порцыі крытыкі 
ў адрас Ганчарэнкі, бо яго і так 
крытыкавалі літаральна штодзень.

Хто толькі не шпурляў камяні ў 
агарод беларускага трэнера!

«Я першы сказаў, што Ганчарэнка 
не спраўляецца са сваімі абавязкамі, 
гэта бачна, – заявіў футбольны агент 
Дзмітрый Сялюк. – За ўвесь час пра-
цы ён не дасягнуў выніку. ЦСКА з ім 
становіцца ўсё горш, горш і горш.

Яшчэ мінулым летам яго трэ-
ба было адпусціць. Кіраўніцтву ўжо 
трэба зразумець: чым даўжэй яны 
будуць трымаць яго, тым горш буд-
зе камандзе. Тое, што чырвона-сінія 
кагосьці часам перамагаюць, нічога 
не азначае. На ўзроўні Лігі Еўропы 
яны не могуць выступаць.

Які сэнс яго трымаць? 
Ганчарэнка – гэта дробны трэ-
нер для дробнай каманды, ўзровень 
«Уфы», «Тамбова» альбо беларускага 
клуба. Чым хутчэй ён сыдзе, тым 
лепш. Віцю час ісці на выхад!»

Вядомы расійскі журналіст 
Васіль Уткін выказаўся пра 
Ганчарэнку больш далікатна: «Калі 
казаць пра яго трэнерскія здольнасці 
ў ЦСКА, то, на мой погляд, тут 
адбываецца цікавы феномен.

Праца ў ЦСКА паказвае: у 
Ганчарэнкі ёсць столь, у якую ён 
упіраецца. Упіраецца Віктар у пер-
шую чаргу ў тое, што рана ці позна 
калектыў перастае яго цярпець. Ён 
не прыхільнік гнуткай палітыкі, 
калі што, то адразу закручвае 
гайкі.

Між тым любая амбіцыйная 
каманда – гэта складанае, штод-
зённае выбудоўванне адносін з 
амбіцыйнымі людзьмі.

Я думаю, што шанцаў у 
Ганчарэнкі мала…»

На мінулым тыдні некато-
рыя расійскія СМІ паведамілі, 
што кіраўніцтва ЦСКА мае намер 
пакінуць Ганчарэнку на пасад-
зе галоўнага трэнера да заканчэн-
ня дзеяння кантракта (пагадненне 
з беларускім спецыялістам павінна 
было закончыцца летам гэтага года).

Але ўчора стала вядома: 
Віктар Ганчарэнка пакінуў паса-
ду галоўнага трэнера ЦСКА «па 
пагадненні бакоў».

Нагадаем, што Віктар Ганчарэнка 
ўзначальваў маскоўскую каман-
ду са снежня 2016 года. Пад яго 
кіраўніцтвам чырвона-сінія 
заваявалі Суперкубак Расіі і 
двойчы станавіліся сярэбранымі 
прызёрамі расійскай Прэм’ер-лігі.

Алесь СВЯТлАНІЧ.

ЦІКава

пОЛЕзнО знать ГРОмКОЕ дЕЛО

У академика Александра Белецкого  
забрали полмиллиона долларов
Деньги изъяли в доход государства по решению суда.

Как сообщала «Народная Воля», в феврале 
2019 года Минский городской суд признал 
61-летнего профессора, члена-корреспон-
дента НАН Беларуси, академика, лауреата 
Госпремии виновным в получении взяток.

Экс-директора РНПЦ травматологии и 
ортопедии Александра Белецкого задержали 
летом 2018 года. Бывший председатель КГБ 
Валерий Вакульчик рассказывал, что при 
обыске в гараже и по месту жительства у него 
нашли не только коллекцию дорогого алкого-
ля, но и 500 тысяч долларов наличными. Их 
арестовали. Белецкого приговорили к семи 
годам и шести месяцам лишения свободы с 
конфискацией имущества.

Когда в Уголовный кодекс были внесены 
изменения, согласно которым исключалось 
дополнительное наказание в виде конфиска-
ции, академик обратился в суд.

«В связи со вступлением в силу закона 
Республики Беларусь от 19 июля 2019 года 
прошу прекратить исполнение приговора в 
части конфискации имущества и освобо-
дить меня от дополнительного наказания», 
– зачитывали в суде заявление Александра 
Белецкого.

«С учетом установленных по делу обсто-
ятельств Белецкий подлежит освобождению 
от назначенного дополнительного наказа-
ния в виде конфискации имущества, – цити-
ровал TUT.BY решение судьи Валентины 
Зенькевич. – Следует отменить арест, 
наложенный на имущество осужденного».

В решении суда, как отмечалось в публи-
кации, было перечислено всё, что вернут вра-
чу: две памятные монеты чемпионата мира по 
хоккею 2014 года; памятную монету святите-

ля Николая Чудотворца; деревянную коробку 
с блюдцем, подстаканником и ложкой; более 
125 тысяч долларов на счетах в банках; авто 
BMW X3; гараж и квартиру в Минске; здание 
в Ратомке; парковочное место; 65 тысяч евро; 
354.600 долларов; облигации на сумму в 15 
тысяч долларов; iPhone.

«Невероятно! Суд вернул осужденному за 
взятки академику Белецкому полмиллиона 
долларов!» – такие заголовки моментально 
разлетелись по интернету.

Но, как оказалось, долго радоваться ака-
демику и его семье не пришлось. По иску 
представителя Генеральной прокуратуры 
денежные средства почти сразу взыскали в 
республиканский бюджет.

В Генеральной прокуратуре отказались 

подробно прокомментировать данное дело, 
сославшись на то, что, мол, неудобно высту-
пать с комментариями, когда уже есть реше-
ние суда. Но объяснили, что деньги были 
взысканы в госбюджет на основании норм 
закона о борьбе с коррупцией «в интересах 
государства».

«Есть нормы закона, которые позволяют 
это сделать, – говорят в прокуратуре. – И 
это далеко не единичный случай. Академик 
Белецкий далеко не единственный, с кем так 
поступили».

Поскольку Генеральная прокуратура при 
подаче искового заявления освобождена от 
уплаты госпошлины, ее, по решению суда, 
должен оплатить Белецкий. Стоит заметить, 
что это было еще в феврале минувшего года.

Успела ли семья Александра Белецкого 
воспользоваться деньгами, которые суд 
постановил вернуть? Как проходила проце-
дура их возвращения и повторного изъятия? 
Средства перечислили на расчетный счет или 
привезли, грубо говоря, в том же чемоданчи-
ке, в котором их изъяли из гаража?

Как выяснила «Народная Воля», после 
того как на изъятые деньги следователь нало-
жил арест, они находились на хранении у 
государства. Физически после решения суда 
эти деньги никто семье Белецкого не возвра-
щал. Их вернули только юридически в связи 
с тем, что отменили конфискацию, но по иску 
Генеральной прокуратуры их сразу же и взы-
скали в республиканский бюджет.

Сейчас Александр Белецкий отбывает 
наказание в витебской исправительной коло-
нии № 3 в поселке Витьба.

Марина КОКТЫШ.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).

 (017) 326-68-71
 (017) 363-66-04

Тата чытае сыну «Казку пра рыбака і рыбку». Даходзіць да месца, як 
пераборлівая баба чацвёрты раз пасылае дзеда на мора клікаць рыбку. Сын кажа:

– Няўжо дзед не дадумаецца папрасіць, каб рыбка яму іншую бабу дала?


Даказана, што бацькі па-рознаму ставяцца да выхавання дзяцей. Маці лае 
дзіця за тое, што яно кідаецца камянямі, бацька – за тое, што не трапляе ў цэль.


У рэстаране. Афіцыянт:
– Месьё, што будзеце есці?
– Я хацеў бы тое, што есць вунь той мужчына ля акна.
– Гэта немагчыма, ён не аддасць.

УСМІХНІцЕСЯ…

НЕЗВЫЧАЙНЫ ВЫПАдАК!паМяЦь
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П О Ш Т А

КалОНКа 
алЕСя НяЎвЕСя

Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

ГаЗЕта–ЧытаЧ

пРаШУ СлОва!

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
КаРтИНа жИЗНИ

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Михаил ЗАПОЛЬСКИЙ.

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

Міхась БУЛАВАЦКІ. 
Магілёў.

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

Леанід Яфімавіч 
БАРАЗНЁНАК, дзіця 

вайны, ветэран працы.
Мінск.

На ЗаМЕтКУ

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

Зоя КРУГЛОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

МНЕНИЕ

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

Борис СОСНОВСКИЙ.
г.п.Богушевск 

Сенненского района.

НаБОлЕлО!

ЕСть вОпРОС!

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

Николай МЕЛЬНИКОВ, 
избиратель.

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

С.МУЗЫЧЕНКО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

лИЧНый Опыт

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

Леонид САЙ.
Минск.

Застацца можна 
без кватэры, 
хаця і грошай  
да халеры
У Кобрыне сямейная пара 10 
гадоў прадавала адну і тую ж 
кватэру. У каго ўзялі 5 тысяч 
рублёў задатку, у каго – яшчэ 
больш… У апошні момант 
“прадаўцы” знаходзілі прычы-
ну, каб адмяніць здзелку, а гро-
шы не вярталі. Цікава, што пара 
ўвогуле не магла прадаць кватэ-
ру, бо яна была пабудавана пры 
дапамозе льготнага крэдыту.

Калі пад вечар чарку бралі
(Каньяк пілі – не самагон!),
Дык з векавечнымі сябрамі
Дзяліўся радасцю Антон:
– Я зажыву ў кватэры новай –
Купіць збіраюся, сябры!
Яна на вуліцы Садовай
У доме нумар сорак тры.
Ва ўсякім разе пазаўчора
Аддаў задатак прадаўцам…
Узнёслы водгук ад Рыгора:
– І я ж куплю кватэру там!
Жытло вялікага памеру,
І надта ж месца па нутру.
Занёс таксама за кватэру
Задатак я гаспадару.
Калі аформім мы паперы,
Падпішам іх праз нейкі час,
Я стану ўласнікам кватэры!
Здзівіў жа канчаткова Стас,
Калі паведаміў з імпэтам:
– Сябры, паверыце ці не,
Але таксама ў доме гэтым
Кватэра з’явіцца ў мяне.
Мы дваццаць год ажно  
      з “паловай”
Збіралі грошы пакрысе,
І заўтра ў дом, што на Садовай,
Задатак жонка панясе.
Дык то ж, сябры, такое дзіва,
Што хоць вушам сваім не вер!
Хадзіцьмем разам мы на піва – 
Лічы, суседзі ўжо цяпер.
Яны натхніліся, вядома,
І парашылі як адзін:
– А пойдзем мы, сябры, да дома,
Свае кватэры паглядзім!
Зірнуць адным, як кажуць, 
  вокам
Дазволяць нам гаспадары!
Зігзагамі, няцвёрдым крокам
Да дома рушылі сябры.
Антон, канешне,  
 першым крочыў –
Ён вёў у хеўры гэтай рэй.
Ва ўсіх на лоб палезлі вочы,
Калі спыніўся ля дзвярэй.
Сказаў:
– Вось тут я жыцьму з часам
Ужо з наступнае зімы.
Усклікнулі Рыгор са Стасам:
– Дык тут жа будзем жыць і мы!
Пасля нядоўгае разборкі
Застылі ў ступары, калі
Яны зрабілі вывад горкі,
Што іх “на грошы развялі”.
Нагамі грукаталі ў дзверы,
І чуўся іхні гнеўны крык,
Ды быццам вымерлі ў кватэры –
Ніхто ім дзверы не адкрыў,
Таму і не дайшло да бойкі.
Шукаць ім праўду трэба дзе?
Пайшлі ахвяры (не апойкі!)
У міліцэйскі райаддзел.
А там намёк зрабілі тонка:
Такіх, як вы, не два, не тры;
Даўно махляраць муж і жонка –
Кватэры той гаспадары.
І мы паціху шыем справу,
І неўзабаве будзе суд.
І ўсё часцей такую яву,
На жаль, мы назіраем тут…
                   ***
Займець не здолелі ахвяры
Закутак, так бы мовіць, свой.
Затое для сямейнай пары
Прытулкам, можа,  
 стануць нары –
Усё-ткі дах над галавой.
Прывёў я гэты прыклад яркі,
Каб зналі малады й стары,
Як іх ашукваюць махляркі
І прайдзісветы-махляры.
Іх развялося да халеры!
Дык варта запісаць на лбе:
Не кожнаму давайце веры!
Парою нават і сабе…
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Два гады таму ў Брэсце выйшла 
кніга вершаў на беларускай і рускай 
мовах Аляксандра Кавальчука 
«Всё, что осталось за кадром». Так 
сталася, што гэтае выданне аўтару 
не давялося ўзяць у рукі: яно ака-
залася пасмяротным. Шкада! Алесь, 
як мы, літаратары, усе яго называлі, 
безумоўна, парадаваўся б і, пэўна, з 
новым, прыўзнятым, настроем нат-
хнёна ўзяўся б за пяро.

Зборнік шчодра аздоблены 
ілюстрацыямі знакамітага брэсцка-
га мастака Аляксандра Алонцава. 
Душой відушчы майстар стварыў 
каларытны блакітна-сіні колер для 
вокладкі, намаляваўшы ўнізе якар 
з неадрыўнымі ад яго літарамі імя 
і прозвішча – А.К. З якарам адмыс-
лова скрыжаваў высокае гусінае 
пяро... Усё вельмі дарэчы, бо аўтар 
кнігі распачаў сваю творчасць якраз 
на флоце, дзе ажно пяць гадоў 
адслужыў мараком-падводнікам. 
А якар свайго жыцця ён кінуў 
на радзіме. Помніцца, Алесь, калі 
вярнуўся з войска, чытаў у рэдакцыі 
«Зари над Бугом» свае вершы, у якіх 
чулася дыханне мора і супраць-
стаянне грознай марской стыхіі з 
боку смелых і моцных духам люд-
зей. Завяршаючы гаворку пра вон-
кавы выгляд кнігі, скажу: мастак 
не паскупіўся на фантазію і колеры, 
фарбы, каб арыгінальна аформіць 
усе яе адзінаццаць раздзелаў.

Зборнік А.Кавальчука рыхтавала 
да друку яго дачка Галіна. Яна корат-
ка і выразна, па сутнасці таленавіта 
распавяла пра тое, які быў у яе 
вачах бацька як творца і як сем’янін, 
пра яго глыбокае пачуццё любові 
і павагі да вернай спадарожніцы 
і памочніцы – жонкі Таццяны. 
Галіна сцвярджае: «У тым, што 
кніга ўбачыла свет, немалая заслуга 
мамы». Яна вельмі ахоўна ставілася 
да паэтычнай справы Алеся. Не 
раз выпадкова знаходзіла ў ягоных 
закінутых журналісцкіх нататніках, 
а часам і перад мыццём бялізны ў 
кішэнях кашуль і нагавіц складзе-
ныя ў некалькі разоў аркушыкі з 
вершамі. «Ну вось, ледзь не памы-
ла!..» – усміхалася яна і акуратна 
разгортвала адзін-другі лісток, раз-
гладжваючы іх цёплай далонню. 
Хочацца сказаць: «Дзякуй, Галіна, за 
такую светлую памяць!»

Выданне гэтае абагрэта яшчэ 
адным шчырым сэрцам – сэр-
цам выдатнага паэта і нястом-
нага тэлежурналіста Міколы 
Пракаповіча, які стаўся рэдак-
тарам першай і апошняй кнігі 
А.Кавальчука і аўтарам прадмовы 
да яе. Шматвопытны творца яскрава 
піша пра жыццё, працу калегі, доказ-

на абгрунтоўвае яго двухмоўнасць, 
выказвае сваё ўражанне пра твор-
часць прыбужскага літаратара, пра-
сочвае ў ёй натуральны паварот да 
беларускасці.

Поруч з Міколам не адно 
дзесяцігоддзе Алесь працаваў на 
тэлестудыі. Як трапна выказваец-
ца аўтар прадмовы, «рамантык-
авантурыст, Алесь замахваўся, 
здавалася б, на нерэальныя па 
тым часе праекты і нейкім незра-
зумелым чынам ажыццяўляў іх. Ён 
мог неаднойчы наведаць у Зорным 
гарадку касманаўта-земляка 
Пятра Клімука, сустрэцца з 
землякамі на будаўніцтве Байкала-
Амурскай магістралі». Так, гэта 
быў ініцыятыўны журналіст. І аку-
рат яго некароткія дарогі, нярэдкія 
тэлевандроўкі спрыялі напісанню 
вершаў, па змесце і настроі раман-
тычных.

Дзякуючы Міколу Пракаповічу я 
даведаўся, што Алесь Кавальчук у 
1999 годзе развітаўся з тэлебачан-
нем, набыў хутар з ладным кавалкам 
зямлі і «сваё апошняе дзесяцігоддзе 
правёў самотнікам. Араў і сеяў, 
шчыра радаваўся ўраджаю». Як 
сапраўдны лірык, ён заявіў і пра 
гэтую жыццёвую перамену:

Пакуль жыву – я не шкадую,
Што сам араты і касец.
У прадмове Міколы Пракаповіча 

ёсць такая думка: «Менавіта 
там, на вясковым хутары за 
некалькі дзясяткаў кіламетраў ад 
Брэста, як мне падаецца, да Алеся 
напоўніцу вярнуўся ягоны спад-
чынны Пачатак: разам з бэзавай 
тутэйшасцю, валошкамі на ўзмежку 
жытнёвага поля... У суладдзі з пры-
родай натура набывала цэлас-
насць, а душа – гармонію». Мне 
імпануе, што да Алеся Кавальчука 
прыйшло паўнакроўнае адчуван-
не непаўторнай Бацькаўшчыны 
кожнай тканкаю сэрца і разуменне 
безумоўнай прыналежнасці да яе:

Палі Радзімы!
Перазвон гаёў,
Імшары пушчаў у барвовым золку.
Усё маё. Да кропелькі маё,
Да верасінкі, лісціка, да зоркі.
Адлюстраванае тут цэльнае, 

трывалае пачуццё падмацоўваецца 
яшчэ шэрагам твораў, да прыкладу, 
такімі: «Я захварэў табою, восень...», 
«Старыя гнёзды ў верхавінах дрэў...», 
«Прылашчыцца да ног Беразіна...».
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Алесь Кавальчук у маёй памяці 

– аптыміст. Памятаю яго адчуван-
не гумару, вясёлы і азартны смех, 
прыгожае аблічча, упартую шавялю-
ру. Сустракаліся мы з ім пераваж-
на на тэлестудыі, нашай агульнай 

працоўнай тэрыторыі на пачатку 
сямідзясятых, на літаратурных веча-
рынах, на пасяджэннях літаб’яднання 
ў рэдакцыі газеты «Заря». Аднаго 
разу быў у яго ў гасцях дома, нават 
гуляў у шахматы з ім і з Таццянай, 
ягонай жонкай. Застаюцца ўспаміны 
і падораны яго дачкою, з якой мы 
ніколі не сустракаліся, вось гэты 
паэтычны зборнік «Всё, что осталось 
за кадром». Тут ёсць творы, якія 
прачытаеш – і хочацца перачытаць. 
Такі, напрыклад, верш «Багацця 
вялікага не маю...».

Што ж чалавек называе ў 
якасці багацця? Мо які каштоўны 
метал? Модную машыну? Нейкія 
экзатычныя сувеніры? Ды не! Ён 
называе рэчы простыя: «Хату, 
што засталася ад бацькоў, ста-
рую студню з крынічнаю вадою, 
садок з антонаўкай пахкою...» Але 
затое да яго заходзіць сусед, яко-
му вадаправод ужо выеў душу. 
«А тут вада, што зубы ломіць, а 
кубак вып’еш – сэрца зашчыміць». 
Добрым суседзям заўсёды ёсць 
пра што пагаманіць. Прадметам 
гаворкі могуць быць любыя рэчы і 
з’явы. Як кажа паэт: «Ад дзедаўскай 
рыдлёўкі да вышынь касмічных...» 
А на старой антонаўцы можна пра-
верыць закон, што некалі адкрыў 
Ньютан... Цікавы сваёй нечаканас-
цю фінал верша:

Галінку ўскалыхну –
і яблыкі ляцяць у росны ранак
– Бяры кашы і падбірай –
Ну чым не рай?!
У раздзеле «Гэта ўсё пра цябе» 

звяртае на сябе ўвагу верш «У 
Каляды шчодрыя», тут ёсць такія 
радкі: «Я і прыгалублю, // Я і аба-
грэю, // У студзень наш халодны / 
Расцвіцеш лілеяй». Завяршаецца 
раздзел шчымлівымі творамі – «Ты 
пакліч мяне...» і «Я іду да цябе праз 
гады і вёрсты».
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Трэба аддаць належнае 

рускамоўным вершам А.Кавальчука, 
якія занялі крыху больш за палову 
зборніка. Тут самы аб’ёмны разд-
зел, так сказаць, марскі, напісаны 
маладым паэтам, калі ён праходзіў 
вайсковую службу на Паўночным 
флоце. 22 творы, як правіла, 
нешматслоўныя і яскравыя, як вось 
гэты васьмірадковік, дзе цэлы каскад 
паэтычных вобразаў:

Спит залив дождливой ночью,
Спят немые берега.
Тучи разорвав на клочья,
Месяц высунул рога.
Опустив ресницы-шторы,
Окна в городе уснули.
Лишь тревожно дремлют штормы,
Как уснувший шумный улей.

Ёсць у названым раздзеле і 
ўзрушальны верш – «Не буди меня, 
мама...». Сын – марак-падводнік, які 
не вярнуўся дамоў і які ў сваім веч-
ным сне бачыць затанулую лодку, 
сваіх аднагодкаў, просіць матулю 
супакоіцца і не трывожыць яго:

Не ходи по погостам, не ищи ты 
  мой холмик,

Ты ведь знаешь, могила не там.
…………
Мой последний причал далеко  

  в Заполярье,
Глубоко, глубоко под водой.

У іншых рускамоўных раздзелах 
уражваюць вершы: «В подражание 
С.Есенину», «Оставить след свой на 
земле...», «Всё начинал ты с чистого 
листа...».
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Пасля пераезду ў Мінск я доўгі 

час Алеся не бачыў, а сустрэў неяк 
зусім састарэлага і запаволена-
га. Гэтак ён змарнеў пасля таго, як 
страціў Таццяну.

І вось чытаю ў кнізе:
Небо задождило, задождило.
Нет начала и конца слезам.
Постою я над твоей могилой,
Скорбным поклонюсь крестам.
Ты не спросишь, что хожу  

  так редко,
Ты не спросишь и не упрекнёшь.
А с венка, с еловой тонкой ветки,
Чистою слезою плачет дождь.

Гэты верш стаіць напрыканцы 
кнігі. Відаць, пасля цяжкай страты 
змаўкала ліра паэта. Але нельга не 
заўважыць наступнага твору – ён 
такі дасканалы і незвычайны, што 
хачу прывесці амаль цалкам:

Не приходи, костлявая, с косой.
Приди, мой Ангел, в белоснежном 

   платье.
И улыбнись, и за руку возьми,
И поведи на суд – не на распятье.
Я, не жалея, крест свой понесу
До той черты, что называем краем.
Суди, мой Боже,
праведный твой суд.
Каким он будет? Я – не знаю...

Так, ніхто не ведае, што – ТАМ. 
Думаецца, аднак, што людзей, якія 
набліжаюцца да сваёй апошняй 
мяжы, бярэ не толькі смутак, а і 
трывога, адчай, страх. Нічога падоб-
нага мы не бачым на духоўным 
абліччы паэта, бо фінальныя словы 
верша – такія:

Пошли, мой Ангел...
Он ответил: – С Богом!

Такім чынам, Алесь Кавальчук 
быў і застаўся да апошняга радка 
лірыкам-рамантыкам.

Васіль ЖУКОВІЧ, сябра Саюза 
беларускіх пісьменнікаў.

2017.

Падчас навучання ў Смалявіцкім 
педагагічным вучылішчы (пазней яно 
было пераведзена ў Мінск) я пазнаёміўся з 
Эдуардам Юльянавічам Грахаўцом, паэтам-
пачаткоўцам з Лагойшчыны. Яго вершы 
друкаваліся ў раённых газетах.

Пасля заканчэння педвучылішча нашы 
шляхі разышліся. Час ад часу на паліцах 
кнігарняў я шукаў сярод кніг вершаў прозвішча 
майго сябра, але дарэмна. А асабістая сустрэча 
з ім адбылася толькі напрыканцы лета 1999 
года ў Бараўлянах, што побач са сталіцай. 
І абставіны былі даволі сумныя – цяжкае 
захворванне Эдуарда. Ён пацвердзіў, што 
выдаць зборнік сваіх вершаў яму не давялося 
па розных прычынах. Тады я яму сказаў, што 
зараз выдаць кніжку няцяжка: было б жаданне 
і трохі грошай. Мая прапанова была прынята, 
і праз месяц ён перадаў мне агульны сшытак з 
вершамі; акрамя гэтага, магчыма, адчуваючы 

непазбежнае, на працягу трох месяцаў напісаў 
яшчэ шмат твораў. Апошні з’явіўся 1 студзеня 
2000 года, а 5 лютага Эдуарда не стала.

Выконваючы абяцанне, дадзенае Эдуарду, 
я як мог, па сваім разуменні апрацаваў яго 
рукапіс. І тут у мяне з’явілася думка: а ці не 
паказаць вершы Эдуарда Грахаўца больш 
дасведчанаму чалавеку? Мабыць, з прычы-
ны асабістага «нахабства», я вырашыў звяр-
нуцца да Ніла Гілевіча. Расстараўся нумар 
яго хатняга тэлефона. Пазваніў, выказаў 
сваю просьбу. Што я мог пачуць у адказ? 
Верагодней за ўсё, карэктную адмову. Магла 
быць спасылка на занятасць, на стан здароўя 
(пазней я даведаўся, што Ніл Сымонавіч 
незадоўга да гэтага перанёс інфаркт) і г.д. Ды 
ўвогуле губляць час на рукапіс незнаёмага 
чалавека, магчыма, графамана – навошта? 
Але я пачуў адно толькі слова: «Прыязджай!»

Ніл Сымонавіч з вялікай чуласцю і так-

там паставіўся да рэдагавання вершаў паэ-
та-земляка. Такім чынам зборнік Эдуарда 
Грахаўца пад назвай «Вяртанне» ўбачыў 
свет у выдавецтве «Лекцыя» напрыканцы 
2000 года. У прадмове Ніл Гілевіч напісаў: 
«Усцешымся тым, што народжаныя ў душы 
і сэрцы Эдуарда Грахаўца радкі не загінулі 
дзесь бясследна, што і па смерці паэта яны 
ўсё ж прыйшлі да чытача і скажуць яму 
нямала добрага, светлага, чалавечнага».

А зараз хачу звярнуць увагу на некато-
рыя моманты ў працэсе падрыхтоўкі тэксту 
зборніка «Вяртанне» да выдання. 

На палях рукапісу побач з тэкстам верша 
Ніл Гілевіч ставіў такія паметкі: «Добра», 
«Не ўключаць», знак «+», знак «-» і іншыя.

Побач з адным вершам было напісана 
«Нічога нельга зрабіць!», і ён не быў уключа-
ны ў зборнік. Гэты кароткі верш я памятаў з 
часоў педвучылішча і лічыў даволі добрым, 
час ад часу зачытваў сябрам і знаёмым, 
называючы імя аўтара. Вось ён:

Стаіць рабіна над ракой.
Стаіць, вачэй не зводзячы.
Губляю ў сэрцы я спакой,
Каля яе праходзячы.
Хаджу, гляджу, не знаю сам,
Чаму вось так здараецца,
Што ля яе другім хлапцам
Дзяўчына усміхаецца!
Шмат гадоў пасля выдання зборніка 

вершаў Эдуарда Грахаўца мяне не пакідала 

думка: чаму ж Ніл Гілевіч не раіў уклю-
чаць гэты верш у зборнік? Я нават адной-
чы звярнуўся з гэтым пытаннем да Сяргея 
Законнікава. Ад яго я пачуў прыблізна такі 
адказ: «Ну хто ж яго ведае…» Скажу шчыра, 
карцела мне пачуць тлумачэнне ад самога 
Ніла Сымонавіча, але саромеўся я звяртацца 
да яго, а затым было ўжо позна.

Але, я ўпэўнены, сітуацыя ў рэшце рэшт 
высветлілася. Мая сястра, калі я ёй прачытаў 
узгаданы верш і «рэзалюцыю» Ніла Гілевіча, 
сказала: «Дык ты ж не зразумеў Ніла 
Сымонавіча! Ён адзнаку не вершу даваў, а 
сітуацыі! Калі дзяўчына цябе не кахае, а 
ўсміхаецца іншым, то што тут паробіш!»

На заканчэнне хачу прапанаваць чытачам 
апошні напісаны Эдуардам Грахаўцом верш. 
У рукапісе побач з ім Ніл Гілевіч паставіў 
тры клічнікі. Чым яго ўразіў гэты верш? 
Можа, тым, што ў ім выказана філасофія 
нашага жыцця ці сум аб тым, што ўжо не 
вернецца? Вось аб гэтым мы ўжо ніколі не 
даведаемся.

Недалёка каля вёскі
Вечар вып’е шэры птах,
І згараць употай вёсны
Сівізною на платах.
Будзе некаму нялёгка,
Што ўжо вечар выпіў птах.
Будзе блізка і далёка
Шэры попел на платах...

Георгій ГАЦКЕВІЧ.

З пОШты ГалОЎНаГа РЭДаКтаРа

Паважаны Іосіф Паўлавіч!
Як Вы ведаеце, імёны паэтаў не акантоўваюць жалобнымі рамкамі. Пакуль мы 

чытаем іх вершы, яны жывыя, яны побач з намі.
На ўгодкі смерці Ніла Сымонавіча Гілевіча ў мяне атрымаўся тэкст невялічкага артыку-

ла. Калі палічыце магчымым, то можаце размясціць яго на старонцы «Народнай Волі».
Георгій ГАЦКЕВІЧ. в.Бараўляны Мінскага раёна.

Як я не зразумеў  
Ніла Гілевіча

Каб не было 
дакукі, паказваць 
трэба кукіш

Жыхара Баранавічаў затрымалі 
за тое, што ён паказаў сярэдні 
палец сілавікам.

Быў колісь гэткім быт вясковы:
Хоць жыхары – амаль радня,
Ніхто ў кішэнь не лез па словы – 
Без сварак не было ні дня.
Мужчыны нашыя парою
У ход пускалі кулакі –
Другую не ўжывалі зброю.
А маладзіцы і жанкі
Выказвалі імпэт шалёны,
Палёт фантазіі, калі
Абрушвалі свае праклёны,
Хоць і не матамі клялі.
Здараліся, вядома, сваркі
Сярод людзей зусім старых.
Свой лексікон не надта яркі
Яны не папаўнялі з кніг,
Таму «салёных» слоў заместа,
Якія ведала сяло,
Часцей яны ўжывалі жэсты –
І дастаткова іх было.
Навошта ім, дзядам, галёкаць?
Усё чыталася ў руках:
Стары далонню біў у локаць,
Што азначала слова «нах…».
Звягаць не праглі і бабулі:
Калі сварыліся ўсур’ёз
З суседкаю,
Савалі дулі – 
Або здалёк, або пад нос.
«Глыталі» гэткую абразу,
І ні ў міліцыю, ні ў суд
Заяў, як помніцца, ні разу
Не падаваў вясковы люд.
А па якой такой прычыне
Я ў той далёкі час залез?
Таму што ў нашае краіне
Дзівосны здарыўся эксцэс.
Дзяцюк «з абразлівым намерам»
Сярэдні палец спадцішка
Паказваў міліцыянерам,
Таму скруцілі дзецюка,
І небараку будзе цяжка
З-за пальца левае рукі:
Чакае, пэўна, каталажка
За «непрыстойны жэст» такі.
А мне не падказала памяць,
Што ў той далёкі, светлы час
Паказаны сярэдні палец
Лічыўся горшаю з абраз.
Каб хтось у якасці абразы
Паказваў палец сапраўды,
Дык паднялі б на смех адразу:
Маўляў, паехалі глузды.
                      ***
А як жа выказаць агіду
Таму, хто дужа неўспадоб,
Пры гэтым не гнявіць Феміду?
Каб апасля не моршчыць лоб
З-за непрыемнае дакукі,
Каб вас не клікалі ў суды,
Відаць, паказваць трэба кукіш,
Як нашы бабкі і дзяды.

Другая
Уздыхнуў сусед мой цяжка,
Выказаўся ярка:
– П’ецца лепш другая пляшка,
Чым другая чарка…

Пагуляў дык пагуляў
Цудоўна пагуляў дзяцюк Пятро,
У гэты дзень не бавіў час дарма!
Дадому дабіраўся на метро,
А ў горадзе яго мятро няма…

Спачатку і пасля
Мужчына дагаджае год-другі 
Жанчыне, каб запудрыць ёй мазгі.
Напотым жа мужчына – як дзіцё:
Жанчына даглядае ўсё жыццё.

Сіла позірку
Аднойчы ў навальнічны дзень
Сядзеў пад арабінай Янка
І пазіраў на нейкі пень.
У пень ударыла маланка.
З тае пары, як грымне гром,
На цешчу ён глядзіць тайком…

«Залатая рыбка» вагой… 18 кілаграмаў
У мінулую суботу 27-гадовыя мінчукі Пётр і Піліп, на лецішча да бабулі якога ў вёсцы Талька Пухавіцкага раёна яны прыехалі 

парыбачыць, можна сказаць, ухапілі залатую рыбку за хвост: злавілі 18-кілаграмовага сома!
Сваімі ўражаннямі падзялілася 

мама Піліпа:
– Мы чакалі хлопцаў к абеду. 

Нарэшце яны прыехалі, выйшлі з 
машыны і стаяць над адчыненым 
багажнікам… Сын кліча: «Мама, 
падыдзі, калі ласка! У нас тут такая 
справа… Мы багажнік выпэцкалі, 
падкажы, як можна яго пачысціць…» 
У мяне перад вачыма паўстаў эпізод 
з фільма «Крымінальнае чытво» пра 
«чалавека, які вырашае праблемы», 
нават на нейкі момант у страўніку 
пахаладзела… Падыходжу на 
машыны – і ў мяне ногі-рукі 
робяцца ватныя, мову адняло, адны 
выклічнікі з горла вылятаюць. 
Нарэшце як заару: «Мама! Мама! 
Хутчэй сюды!!!»

Першую рэакцыю бабулі 
Піліпа ўдалося зняць на тэлефон. 
Прыкладна так рэагавалі і ўсе, 
хто збяжаўся паглядзець на гэта 
дзіва.

Электронныя вагі паказалі 18,02 
кілаграма! Даўжыня рыбіны – каля 
паўтара метра.

Расказвае Пеця, на спінінг якога 
і трапіўся незвычайны ўлоў:

– Мы паехалі на Свіслач, 
кіламетры за два ад месца, дзе 
ў яе ўпадае Талька. Прастаялі з 
чатырох раніцы амаль да поўдня 
– ніводнай паклёўкі. Дарэчы, і ва 
ўсіх рыбакоў побач была такая 
ж карціна. Нарэшце вырашылі 
перайсці на старое месца, на 
якім у мінулую суботу ўзялі 
двух шчупакоў і судака. Я якраз 
размаўляў з жонкай па тэлефоне, 
казаў, што, маўляў, яшчэ 
паўгадзінкі пастаім і паедзем, не 
наш сёння дзень, і раптам спінінг 

Першую рэакцыю бабулі Піліпа 
ўдалося зняць на тэлефон. 

Пётр, Пiлiп i сом-волат. 

як ірванула!.. Кажу: «Лера, чакай, 
тут нешта трапілася – не менш за 
два кіло…»

Выцягваць гэтыя «два кіло» 
хлопцам прыйшлося ўдваіх, калі 
падвялі да самага берага, Піліп 
скокнуў у ваду і «кідком праз 

сцягно» выкінуў рыбнага волата на 
сушу.

– Такі дэман! – усміхаецца Піліп. 
– Пакуль данеслі да машыны, аж 
плечы занылі.

Дзіўная справа: павабіўся 
сом на блешню-круцёлку, чаго, 

як правіла, гэта рыба не робіць. 
Амаль кожны, хто падыходзіў, 
цікавіўся, ці цэлыя снасці і ці 
захавалася блешня-пераможца. 
Адказ: у спінінгу не вытрывала 
ручка на катушцы, а блешня стала 
талісманам Пятра.

Такім чынам на выхадных на 
асобна ўзятай вуліцы дачнага 
пасёлка «Рамонак», што ў вёсцы 
Талька Пухавіцкага раёна, быў 
рыбны дзень – хлопцы шчодра 
пачаставалі суседзяў.

Аляксандра ЛОБЗАВА.

Блешня-круцёлка, на якую павабіўся 
сом, стала талісманам Пятра.

Ці пакажуць «Купалу»  
на «Лістападзе»?

Молочные продукты:  
зло или необходимость?

Можно ли во время диеты употреблять молочные продукты? И так ли уж 
они нужны организму? Чего от них больше – пользы или вреда?

Вот что по этому поводу думает диетолог Светлана Кашицкая.

ПРЭМ’ЕРА СЕКРЕТЫ КРАСОТЫ

У новага арганізатара 
кінафестывалю – кінастудыі 
«Беларусьфільм» – ёсць 
жаданне прадставіць стужку 
Уладзіміра Янкоўскага. Пра 
гэта заявіў журналістам вядучы 
спецыяліст прадзюсарскага 

цэнтра нацыянальнай 
кінастудыі Юрый Ігруша.

«Гэт а е  пыт анн е 
неаднаразова ўздымалася, і 
да гэтага часу яно ў стадыі 
абмеркавання. У сувязі з тым, 
што «Беларусьфільм» стаў 

арганізатарам «Лістапада», 
ёсць жаданне прадставіць яго 
там, але пакуль рашэнне не 
прынята», – сказаў Ігруша.

Якія яшчэ фільмы будуць 
прадстаўлены на фестывалі, 
пакуль дакладна не вядома.

Фільм «Купала» – 
нацыянальны кінапраект. 
Як гаворыцца ў анатацыі на 
сайце «Беларусьфільма», гэты 
«фільм распавядае пра каханне 
і нянавісць, вайну і рэвалюцыю, 
жыццё і смерць. На экране 
паўстае гісторыя выдатнай 
асобы, паэта рэдкага таленту, 
чыя асабістая драма і чыя 
загадкавая гібель да гэтага часу 
бударажаць розумы даследчыкаў 
і прыхільнікаў».

Да стварэння карціны 
прыступілі ў 2018 годзе. Над 
ёй працавалі беларускія і 
расійскія аператары, здымкі 
адбываліся ў Беларусі, Расіі 
і Літве. Музыка запісвалася 
сімфанічным аркестрам. 
Галоўную ролю выканаў 
латвійскі акцёр з беларускімі 
каранямі Мікалай Шастак. У 
фільме таксама зняліся вядомыя 
беларускія артысты Вераніка 
Пляшкевіч, Аляксандр 
Абрамовіч, Алена Пабягаева, 
Ганна Палупанава, Аляксандр 
Яфрэмаў, Аляксандр Ільін, 
Максім Крэчат, Уладзімір 
Глотаў, Сяргей Чэкерэс і 
іншыя.

Афіцыйны трэйлер фільма 
«Купала» выйшаў напрыканцы 
2019 года, у верасні 2020 года 
ў інтэрнэце з’явілася пірацкая 
версія фільма.

– Молочный сахар расщепляется в 
кишечнике специальным ферментом 
– лактазой, однако при взрослении 
у всех млекопитающих – и у многих 
людей тоже – этот фермент не выра-
батывается, – объяснила Светлана в 
«Инстаграме». – Сталкивались ли вы со 
вздутием, метеоризмом, болью в живо-
те после употребления молока? А заме-
чали, что лицо мгновенно реагирует 
высыпаниями на молочные продукты 
в рационе?

Возможно, вы входите в число тех 
людей, у которых молочка не усваивает-
ся. Это, кстати, 40% взрослых.

Но, если вы не чувствуете никаких 
неприятных последствий, стоит ли избе-
гать любимых продуктов? Исключать из 
рациона молочку не стоит.

Кальций, который в ней содержит-
ся, организм должен получать ежеднев-
но. Можно перейти на кисломолочные 
продукты: творог, сыр, кефир, ряженку. 
В них лактоза сквашена и легко перено-
сится организмом. Также можно при-
нимать препараты, компенсирующие 
дефицит нужного фермента, которые 
сейчас можно найти в виде таблеток 
или капсул.

Многие жалуются еще и на отеки 
от, например, творога, который так 
любят употреблять при похудении. 
Всё дело в том, что в нем присутствует 
белок казеин, который обладает свой-
ством задерживать воду в организме. 
Поэтому есть его после 17 часов я не 
рекомендовала бы.

Кстати, большая ошибка упо-
треблять обезжиренные продукты. 
Во-первых, совершенно обезжиренных 
продуктов не существует, это лишь 
маркетинговый ход. Во-вторых, при 
этом из продуктов уходит часть полез-
ных жирорастворимых витаминов.

Помните: отказываясь от молоч-
ных продуктов, вам необходимо найти 
замену с высоким содержанием каль-
ция. Это, например:

– семена (кунжут, мак, лен, конопля, 
амарант, чиа, горчица);

– орехи (миндаль, бразильский, 
грецкий, фундук, фисташки);

– бобовые (чечевица, нут, фасоль);
– морепродукты и рыба, особенно 

моллюски, устрицы, сардины;
– овощи (репа, морковь, чеснок, все 

виды капусты);
– листовая зелень.


